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Arena Gorzów wchodzi w swój
pierwszy pełny sezon. - Z fazy roz-
poczęcia działalności wchodzimy
w czas bardzo intensywnych
działań sportowych, rozrywkowych
i artystycznych - mówi Agata Du-
sińska, nowa prezes Słowianki i
Areny Gorzów. - Pierwszym zada-
niem było uzgodnienie warunków
organizacji 50 dni meczowych,
który wynikały z funkcjonowania
lig koszykarskiej siatkarskiej i piłki
ręcznej. Te wydarzenia będą
transmitowane przez telewizje,
więc wymagały precyzji logistycz-
nej i technicznej. Planujemy też or-
ganizację dużych wydarzeń arty-
stycznych, które powinny przy-
ciągnąć uwagę publiczności. Do
tego dochodzi codzienne sprawne
zarządzanie harmonogramem tre-
ningów, dbania o halę. Myślę, że
udało nam się ten etap już zali-
czyć bardzo pozytywnie – cieszy
się prezes Dusińska.

To nie wszystko. Jak wiadomo,
,,wąskim gardłem’’ dla nowej hali
jest niewielka liczba miejsc parkin-
gowych, a nie wszyscy mogą do-

trzeć do hali na pieszo czy komu-
nikacją miejską. Dlatego niedawno
miało miejsce spotkanie służb
miejskich, policji oraz przedstawi-
cieli zarządu Słowianki, w trakcie
którego przedstawiono projekt
czasowej organizacji ruchu.

- Projekt pozwala na zabezpie-
czenie około 200 miejsc postojo-
wych wzdłuż ul. Słowiańskiej, na
nitce drogi w kierunku ronda
Słowiańskiego - powiedział Rafał
Krajczyński, miejski inżynier ru-
chu. - Zatwierdzone zostaną dwa,
nieco zmodyfikowane warianty
wdrażania zmian w organizacji ru-
chu, a decyzja o wyborze będzie
podejmowana na bazie doświad-
czeń, ale też potrzeb MZK w za-
kresie obsługi wydarzeń w Arenie
przez autobusy komunikacji miej-
skiej – dodał Krajczyński.

Na jaki wariant organizacji ruchu
podczas zawodów będą się decy-
dować organizatorzy, będzie to
oceniane głównie na podstawie
rangi wydarzenia i spodziewanej
frekwencji.

Źródło: ARENA GORZÓW

Arena Gorzów – Oj, będzie się działo!
W połowie września startuje sezon siatkarski, potem ruszą rozgrywki w piłce ręcznej oraz koszykówce kobiet. Do tego dojdą okazjonalne imprezy
sportowe i wydarzenia muzyczne.
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Od połowy września przez kolejnych kilka miesięcy Arena Gorzów będzie tętniła życiem



ww    1.09.
1899 - do mieszkań w Gorzowie
popłynął pierwszy prąd elek-
tryczny; doprowadzenie energii
elektrycznej związane było z bu-
dową tramwaju elektrycznego w
mieście.
1971 - rozpoczęła działalność
Filia AWF w Gorzowie.
ww    2.09.
2006 - po raz pierwszy rozległ
się głos „Dzwonu Pokoju” na
Placu Grunwaldzkim.
ww    3.09.
1959 - na ul. Warszawskiej od-
dano do użytku drugi tor tram-
wajowy długości 400 m na od-
cinku między ul. Szkolną i Szpi-
talną; dzięki temu można było
wznowić kursy linii nr 2 na ul.
Warszawskiej.
1989 - na Górczynie erygowano
parafię św. Pierwszych Męczen-
ników Polskich, Świętych Bene-
dykta, Jana, Mateusza, Izaaka i
Krystyna; była to 12 parafia ka-
tolicka w mieście.
ww    4.09.
1999 - oddano do użytku Most
Lubuski na Warcie.
1968 - 22-letni Edward Jancarz
został w Göteborgu II wicemist-
rzem świata.
ww    7.09.
1997 - Tomasz Kucharski, 16-
krotny medalista MP, wraz z
bydgoszczaninem Robertem Sy-
czem zdobył mistrzostwo świata
w dwójkach wioślarskich.
ww    8.09.
1945 - z okazji I Dożynek Lubu-
skich w Gorzowie rozpoczął się
ogólnopolski zjazd gwiaździsty,
pierwsza motorowa impreza na
Ziemi Lubuskiej; w jej następ-
stwie w Gorzowie zawiązał się
Motoklub „Unia” jako sekcja
poznańskiego klubu, który ist-
niał do 1950 r.
1962 - uroczyście otwarto odbu-
dowany dworzec PKP.
ww    9.09.
1957 - otwarto ogród botaniczny
przy gorzowskim muzeum.
ww    11.09.
1965 - oddano po odbudowie
most kolejowy na Warcie, który
ponownie połączył stacje Za-
moście i Gorzów Główny.
ww    12.09.
1433 - w czasie oblężenia Go-
rzowa, podczas polsko-husyc-
kiej wyprawy na Nową Marchię,
wojewoda poznański i starosta
generalny Wielkopolski, Sędzi-
wój Ostrorog, wystosował z obo-
zu pod Gorzowem apel do rycer-
stwa nowomarchijskiego  z wez-
waniem do przyłączenia się do
wojsk  czeskich  i  polskich.
ww    13.09.
1969 - na stadionie Wembley w
Londynie rozegrano finał Indy-
widualnych Mistrzostw Świata,
w których wystartowało aż sześ-
ciu Polaków; mistrzem świata
został Ivan Mauger, najlepszy z
Polaków Edward Jancarz zajął
szóste miejsce, a Andrzej Pogo-
rzelski był dziewiąty.
ww    14.09.
1984 - Sąd Rejonowy w Gorzo-
wie wydał wyroki w procesie ro-
dzeństwa Opielów oskarżonych
o działalność opozycyjną: Adam
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Na czo³o wysuwa siê kolej-
na rozbudowa gorzowskiego
cmentarza. Nekropolia przy
ul. ¯wirowej zostanie rozbu-
dowana o kolejne 3,5 ha.
Obecnie trwa opracowanie
kompleksowej dokumentacji
projektowo-kosztorysowej. 

W ramach powstaj¹cej do-
kumentacji zaprojektowane
zostanie rozmieszczenie
grobów, grobowców oraz
czterech dwustronnych ko-
lumbariów na 36 miejsc
ka¿de. Inwestycja obejmuje
równie¿ zaprojektowanie
kontynuacji Alei
Zas³u¿onych, oœwietlenia
wraz z systemem monitorin-
gu (aleja g³ówna oraz na
skrzy¿owaniach alejek bocz-
nych), a tak¿e nasadzenia
zieleni, w tym wzd³u¿ alei
g³ównej. Dokumentacja po-
winna byæ gotowa na koniec
listopada 2024 r. Kolejnym
etapem bêdzie przyst¹pienie
do wy³onienia wykonawcy
robót budowlanych.

Równolegle w starej czêœci
cmentarza planowane s¹
prace, które znacznie popra-
wi¹ komunikacjê. Renowacji
doczekaj¹ siê mocno znisz-
czone alejki-kwatery. Ich na-
wierzchnia zostanie wymie-
niona na now¹ z kostki beto-
nowej. Od momentu
podpisania umowy wyko-
nawca bêdzie mia³ dwa mie-
si¹ce na realizacjê prac.

r r r
Budowa drogi przy ul. Bru-

kselskiej, przebudowa ul.
Chor¹gwianej i ul. Tkackiej -
to kolejne inwestycje, które
zostan¹ zrealizowane w Go-
rzowie.

Nowa nawierzchnia ul. Bru-
kselskiej pojawi siê na oko³o
130 m odcinku drogi pro-
wadz¹cej do rezerwatu przy-
rody Gorzowskie Murawy.

Wykonane zostan¹ równie¿
zjazdy do pobliskich posesji.
Inwestycja jest kontynuacj¹
prac zrealizowanych przez
Miasto w 2021 roku. Zadanie
polega³o wówczas na wyko-
naniu nawierzchni asfalto-
wej, na odcinku ok. 220 m
oraz przebudowie zjazdów.

Nowa nawierzchnia po-
wstanie te¿ na 400 m odcin-
ku ul. Chor¹gwianej - od
skrzy¿owania z ulic¹ Osad-
nicz¹ do skrzy¿owania z
ulic¹ Zastêpow¹ - wraz z
fragmentem ul. Osadniczej.
Inwestycja zwiêkszy komfort
i bezpieczeñstwo mieszka-
ñców. Aktualnie nawierzch-
nia ul. Chor¹gwianej jest
mocno wys³u¿ona, wymaga
czêstego uzupe³niania ubyt-
ków. 

Kolejna inwestycja - plano-
wana przebudowa ul. Tkac-
kiej - jest kontynuacj¹ zada-
nia z 2019 roku. Na odcinku
ponad 200 m powsta³a wów-
czas nowa nawierzchnia z

kostki betonowej oraz kanali-
zacja deszczowa. W ramach
tegorocznej inwestycji po-
wstanie tu nowe oœwietlenie i
chodnik. U³o¿ona zostanie
te¿ nawierzchnia drogi, która
uzupe³ni zmodernizowan¹
infrastrukturê. Powstanie
równie¿ chodnik.

r r r
I na koniec wiadomoœæ,

która bardzo ucieszy wielu
naszych mieszkañców, po-
niewa¿ dotyczy jednej z naj-
bardziej znanych gorzow-
skich szkó³. Ju¿ wiemy, ¿e
bêdzie kontynuowana prze-
budowa budynku g³ównego
Szko³y Podstawowej nr 1
przy ul. D¹browskiego.

Spó³ka GIM og³osi³a prze-
targ na roboty budowlane
dla przebudowy zabytkowe-
go budynku g³ównego. Jest
to drugi etap prac, który
bêdzie realizowany pod nad-
zorem konserwatorskim.

GORZOWSKIE INWESTYCJE
MIEJSKIE

Te inwestycje ucieszą mieszkańców
Przed nami wiele kolejnych inwestycji wa¿nych dla miasta, o których warto wspomnieæ.

Na cmentarzu renowacji doczekają się m.in. alejki
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- Ta decyzja by³a oczekiwa-
na od blisko 80 lat. Cz³onko-
wie stowarzyszeñ polskich
Dzieci Wojny maj¹ naprawdê
powód do zadowolenia - mó-
wi Augustyn Wiernicki,
prezes Federacji Stowarzy-
szeñ Polskich Dzieci Wojny. -
Polskie dzieci, które prze-
trwa³y wojnê, tak naprawdê
wychowa³y siê na zgliszczach
polskich miast i rozkradzio-
nych wsi. Dzisiejsi seniorzy w
wieku 80 i wiêcej lat to Dzieci
Wojny, to pokolenie naszych
babæ i dziadków, to czêsto te¿
nasi rodzice skrzywdzeni
wojn¹ - t³umaczy.

W pierwsz¹ rocznicê tego
upamiêtnienia, w Gorzowie

ods³oniêty zostanie obelisk
poœwiêcony najm³odszym

ofiarom II wojny œwiatowej.
Monument ju¿ stoi u zbiegu

ulic Estkowskiego i Sikor-
skiego. Jego formê i lokali-
zacjê Rada Miasta przyjê³a
jednomyœlnie 21 czerwca
2023 r. na wniosek Oddzia³u
Gorzowskiego Zwi¹zku Pol-
skich Dzieci Wojny.

- Teraz trwaj¹ prace przy
zagospodarowaniu terenu
wokó³ jednego z pierwszych
w Polsce pomników pamiêci
tych dzieci, które ucierpia³y
w wojnie - powiedzia³ redak-
cji Obelisk pozytywnie za-
twierdzi³ Instytut Pamiêci Na-
rodowej - dodaje prezes
Wiernicki.

Przypomnijmy, ¿e w czasie
II wojny œwiatowej zginê³o
oko³o 2 mln polskich dzieci,

a 1,5 miliona zosta³o siero-
tami. Kilkaset tysiêcy zos-
ta³o przez niemieckich oku-
pantów okaleczonych fizycz-
nie i psychicznie. Wiele
dzieci wesz³o w doros³oœæ
jako inwalidzi. 200 tysiêcy
dzieci Niemcy wywieŸli w
celu germanizacji, a tylko
ok. 15% spoœród nich wró-
ci³o do swoich rodzin. Na
nich wszystkich wojna od-
cisnê³a piêtno œwiadków
bestialstwa wobec ich rodzi-
ców, rodzeñstwa i
najbli¿szych. Ich cierpienie
w czasie wojny, ale i na Sy-
berii ma upamiêtniaæ go-
rzowski obelisk.

RYSZARD WALDUN

Jedyny taki pomnik w Polsce
W ho³dzie Polskim Dzieciom Wojny, Sejm RP ustanowi³ 10 wrzeœnia Narodowym Dniem Polskich Dzieci Wojny.

Odsłonięcie pomnika zaplanowano na 10 września
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Opiel (1951-1992) został skaza-
ny na 1,5 roku, a jego siostra
Irena Ptaszek (1947-1992) - na
rok pozbawienia wolności; obo-
je zostali amnestiowani w lipcu
1984.
ww    17.09.
1979 - Teresa Jura i Wiesława
Gąsiorek jako ajentki WSS
„Społem” otworzyły przy ul.
Łokietka 35 bar naleśnikowy „U
Bartosza”, który działa do dziś;
najstarszy taki lokal w mieście.
ww    18.09.
1972 - rozpoczęto budowę linii
tramwajowej na Piaski.
ww    19.09.
1954 - powstał Oddział Polskie-
go Towarzystwa Fotograficzne-
go, który później przekształcił
się w Gorzowskie Towarzystwo
Fotograficzne.
ww    20.09.
1969 - żużlowcy polscy na torze
w Rybniku zdobyli drużynowe
mistrzostwo świata; w drużynie
polskiej obok Wyglendy, Tko-
cza, Gluecklicha występowali
gorzowianie Edward Jancarz i
Andrzej Pogorzelski.
ww    21.09.
2001 - w Gorzowie oddano
pierwsze obiekty (lodowisko,
kręgielnia, kawiarnia) Centrum
Rehabilitacyjno-Sportowego
„Słowianka” wraz z nowym
fragmentem trasy średnicowej
ww    23.09.
2000 - gorzowianin Tadeusz Ku-
charski i bydgoszczanin Robert
Sycz zdobyli złoty medal w
olimpijskich regatach wioślar-
skich dwójek podwójnych w
Sydney.
2003 - 25-letnia gorzowska alpi-
nistka Sylwia Bukowicka sta-
nęła na szczycie Cho Oyu (8201)
w Himalajach, stając się
najmłodszą Polką na ośmioty-
sięczniku.
ww    24.09.
1984 - w drodze na uroczystości
700-lecia Choszczna przewod-
niczący Rady Państwa Henryk
Jabłoński spotkał się w Gorzo-
wie z grupą działaczy wojewódz-
kich, zwiedził też miasto oraz
nowe obiekty ZM „Gorzów” w
Baczynie; była to pierwsza wizy-
ta przewodniczącego Rady Pań-
stwa w Gorzowie.
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- Od niedawna jest pan
nowym rzecznikiem praso-
wym szpitala, ale przyje-
cha³ pan z Warszawy. Do tej
pory by³ pan zwi¹zany bar-
dziej z mediami czy s³u¿b¹
zdrowia?

- Pracujê w Gorzowie od kil-
ku miesiêcy. Z wykszta³cenia
jestem antropologiem kultury,
mam te¿ doktorat z socjologii.
Zawodowo z ochron¹ zdrowia
jestem zwi¹zany od ponad
dwudziestu lat. By³em dyrek-
torem biura prasowego i
rzecznikiem ministrów zdro-
wia, ostatnim i ukochanym
moim szefem by³ Zbigniew
Religa. PóŸniej kierowa³em
dzia³em komunikacji w Naro-
dowym Instytucie Zdrowia
Publicznego - PZH, w Instytu-
cie Pomnik Centrum Zdrowia

Dziecka. By³em te¿ adiun-
ktem na Wydziale Zdrowia
Publicznego Warszawskiego
Uniwersytetu Medycznego, a
tak¿e sekretarzem miê-
dzyrz¹dowego Forum Pol-
sko-Ukraiñskiego, którego
celem mia³ byæ dialog do-
tycz¹cy trudnych tematów
wspólnej historii. Potem pra-
cowa³em jako rzecznik
G³ównego Inspektora Farma-
ceutycznego. W trakcie pan-
demii w SZPZLO Warszawa-
Ochota pe³ni³em rolê rzeczni-
ka i lidera projektu unijnego z
zakresu psychiatrii dzieciêcej
dla kilku dzielnic Warszawy. 

- Jakie dzia³ania informacyj-
ne skierowane do gorzowian
przez media pan planuje?

- Z moim pojawieniem siê w
szpitalu zbieg³o siê od razu

kilka kryzysów medialnych.
Ale najwa¿niejsze jest budo-
wanie codziennej komunikacji
z gorzowianami. Szpital przy
Dekerta jest jednym z naj-
wiêkszych w Polsce, ukierun-
kowany jest na zaspokojenie

potrzeb zdrowotnych lokal-
nej populacji Gorzowa i oko-
lic, pó³nocnej czêœci lubu-
skiego. To bardzo ciekawa
perspektywa i wyzwanie.
Moim celem jest dostosowa-
nie do realnych potrzeb
mieszkañców. Jako antropo-
log kultury wiem, ¿e trzeba
dobrze siê ws³uchaæ w po-
trzeby i dostosowaæ do stylu
komunikacji naszych odbior-
ców. Dlatego chodzê po
mieœcie, odwiedzam ró¿ne
miejsca, rozmawiam,
s³ucham, ¿eby lepiej zrozu-
mieæ, na czym zale¿y i co
najbardziej doskwiera
mieszkañcom. Proszê siê
nie zdziwiæ, gdy pojawiê siê
w pañstwa butiku, koœciele
czy na przystanku - zawsze
gotowy do rozmowy.

- Co aktualnie dzieje siê w
lecznicy przy Dekerta?

- To jest gor¹cy czas dla
szpitali. W ramach Krajowego
Programu Odbudowy realizu-
jemy du¿e projekty, które
trzeba zrealizowaæ bardzo
szybko, w ci¹gu dwóch lat.
Marzeniem zarz¹du i pra-
cowników jest ca³kowita mo-
dernizacja budynku szpitala
oraz rewitalizacja i rozbudo-
wa szpitala przy ulicy Wal-
czaka. To bardzo ambitne
projekty, które wymagaj¹
wytê¿onego wysi³ku ze-
spo³ów projektowych i pozy-
tywnie rozumianego lobbingu
na rzecz szpitala w Warsza-
wie. Staram siê s³u¿yæ szpi-
talowi i wspieraæ go najlepiej,
jak potrafiê.

MAJA SZANTER

Proszę się nie zdziwić, jak się pojawię
Trzy pytania do Paw³a Trzciñskiego, nowego rzecznika prasowego szpitala w Gorzowie

- Przez 15 lat kierowa³a
pani S³owiank¹, od grudnia
2023 roku tak¿e Aren¹ Go-
rzów. Przejêcie sterów GRH
od 1 sierpnia tego roku wy-
daje siê ³atwiejszym czy
trudniejszym zadaniem?

- Do ka¿dego zadania pod-
chodzê tak samo, staram siê
je wykonaæ najlepiej, jak po-
trafiê. To zupe³nie dwie ro¿ne
spó³ki, chocia¿ po kilku
dniach widzê wiele podob-
nych zadañ. Wyzwania s¹ zu-
pe³nie innej natury i skala jest
mniejsza pod wzglêdem kapi-
ta³u, zasobów ludzkich czy
iloœci tematów, których w
S³owiance by³o wiele. Nato-
miast GRH to spó³ka akcyjna,
która ma swój akcjonariat
rozproszony. Ma wiele zadañ
w zakresie remontów i mo-
dernizacji, chocia¿ bardzo
du¿o zosta³o ju¿ tu zrobione,
ale s¹ przedsiêwziêcia wy-
magaj¹ce rozmów z Mias-
tem. Nie jestem tu sama,

obok jest Gorzowski Oœrodek
Technologiczny - spó³ka na-
le¿¹ca do grupy kapita³owej
Miasta. Jesteœmy po rozmo-
wach z zarz¹dem, chcemy
realizowaæ wspólne projekty w
obrêbie terenów przy ulicy Tar-
gowej. O szczegó³ach wkrótce.

- Jak¹ ma pani wizjê roz-
woju spó³ki?

- Rozwój spó³ki jest œciœle
powi¹zany z przedmiotem
dzia³alnoœci, zatwierdzonym
równie¿ przez s¹d rejestrowy.
W wypadku GRH to wynajem
i zarz¹dzanie powierzchniami
oraz sprzeda¿ towarów i us³ug
na tych terenach. To tak¿e in-
ne dzia³ania promocyjne, edu-
kacyjne i te w mojej ocenie

nale¿y kontynuowaæ. Mam ju¿
w³asne pomys³y na sposób, w
jaki chcemy to robiæ. Efekt
musi byæ ten sam - œci¹gn¹æ
jak najwiêcej ludzi na Zawar-
cie. Chcemy byæ rynkiem, o
którym us³yszy ca³a Polska, a
gorzowianie i okoliczni miesz-
kañcy coraz t³umniej bêd¹ nas
odwiedzaæ. Rozwój spó³ki nie
jest mo¿liwy bez odpowiedniej
kadry. To ludzie tworz¹ przed-
siêbiorstwa, a nie place i hale i
o tê profesjonaln¹ kadrê bêdê
dbaæ. Zasta³am tu zespó³, któ-
ry chce pracowaæ i ma po-
mys³y na rozwój. To w nim
widzê przysz³oœæ. Mimo 15 lat
w S³owiance i 30 lat pracy za-
wodowej mam jednak w sobie
du¿o pokory i rozmawiam na
targowisku i z wystawcami, i z
kupuj¹cymi, s³ucham uwag i
wiem, ¿e to oni wyznacz¹ dal-
sze kierunki rozwoju. Pracy na
pewno nie zabraknie.

- Dzia³ania GRH - a to
przecie¿ nie tylko rynek

przy Jerzego - s¹ coraz bar-
dziej zauwa¿alne w mie-
œcie. Jak widzi pani rolê
promocji w funkcjonowaniu
spó³ki i docieraniu z infor-
macjami do gorzowian?

- Dzisiaj du¿¹ rolê odgry-
waj¹ media lokalne. S¹ one
nie tylko opiniotwórcze, ale
s¹ tak¿e noœnikami reklamy,
czasami partnerami wyda-
rzeñ. Mówiê to, bo mam wie-
loletnie doœwiadczenie we
wspó³pracy z mediami. Chcê
te¿ wychodziæ na anteny
ogólnopolskie. Miasto Go-
rzów ma w³asny wydzia³ pro-
mocji, instytucje kultury,
szko³y, przedszkola. W moich
dzia³aniach widzê ich wielk¹
rolê. Przecie¿ wszyscy chce-
my, ¿eby w Gorzowie ¿y³o siê
lepiej, a dziêki ryneczkowi
przy Jerzego - tak¿e smacz-
niej. Zapraszam na zakupy i
spotkanie przy malinach, bo
jesteœmy w szczycie sezonu.

MAJA SZANTER

Rynek, o którym usłyszy cała Polska
Trzy pytania do Joanny Kasprzak-Perki, prezes Gorzowskiego Rynku Hurtowego

- Zastałam tu zespół, który chce pracować i ma pomysły na
rozwój - mówi nowa prezes GRH

Fo
t. 
G
RH

- Z moim pojawieniem się w
szpitalu zbiegło się kilka
kryzysów medialnych - przy-
znaje Paweł Trzciński
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1985 - na skrzyżowaniu ul. Gar-
bary i Sikorskiego doszło do wy-
padku drogowego, w wyniku
którego tramwaj przełamał ba-
rierę mostku na Kłodawce, ści-
nając ostatni w mieście słup la-
tarni gazowej.
1999 - odbył się ostatni apel 4.
Nadwarciańskiej Brygady Sape-
rów, d. Łużyckiej, i pożegnanie
sztandaru; istniejąca od 1944 r.
i stacjonująca od 1947 r. w Go-
rzowie jednostka została rozfor-
mowana z dniem 30.09.1999 r.
ww    25.09.
1949 - na Stadionie Miejskim
przy ul. Myśliborskiej zorganizo-
wane zostały wyścigi motocyklo-
we na żużlu o mistrzostwo okrę-
gu poznańskiego pomiędzy KS
Gwardia Poznań, KS Kolejarz
Poznań i KS Gwardia Gorzów.
1962 - decyzją Prezydium MRN
w Gorzowie zamknięty został
cmentarz świętokrzyski.
2010 - Tomasz Gollob został in-
dywidualnym mistrzem świata.
ww    26.09.
1962 - na nowym cmentarzu ko-
munalnym w Gorzowie przy ul.
Żwirowej dokonano pierwszego
pochówku.
1983 - Zakłady Elektronicznej
Techniki Obliczeniowej (ZETO)
w Gorzowie otrzymały komputer
Odra 1325.
ww    27.09.
1970 - Edmund Migoś jako
pierwszy gorzowianin został in-
dywidualnym mistrzem Polski
na żużlu.
1979 - podczas uroczystości z
okazji Dnia Energetyka pracow-
nicy gazowni pożegnali swój
zakład, który po wprowadzeniu
gazu ziemnego w mieście za-
przestał produkcji koksu; zgod-
nie z decyzją resortu gazownia
miała zostać rozebrana.
1995 - otwarto nowo zbudowaną
ul. Olimpijską.
1975 - 29-letni Edward Jancarz,
wywalczył w Częstochowie po
raz pierwszy tytuł mistrza Polski
na żużlu.
ww    29.09.
1960 - w kinie „Słońce” odbyła
się gorzowska premiera filmu
„Krzyżacy”; bilety zostały wyku-
pione na dwa tygodnie do przo-
du, w soboty organizowano do-
datkowe seanse o godz. 0.40 i
4.00.
1998 - rozformowana została 4.
Gorzowska Brygada Zmechani-
zowana, do 1995 r. - 12 Kołob-
rzeski Pułk Zmechanizowany.
ww    30.09.
1969 - uruchomiono piekarnię
mechaniczną przy ul. Koniaw-
skiej 11 o mocy produkcyjnej 20
ton pieczywa dziennie; była to
pierwsza piekarnia mechanicz-
na w Gorzowie.
1998 - powstał Klub Turystyki
Pieszej „Relaks”.
1999 - rozformowana została 4.
Nadwarciańska Brygada Saperów,
d. Łużycka, ostatnia jednostka go-
rzowskiego garnizonu.
2007 - otwarto galerię „Askana”.
2007 - po wygranym 49:41 meczu z
Intarem Lazur Ostrów Stal Gorzów
wróciła po 5 latach do ekstraklasy. 

JZ
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O tym, ¿e potrzebne jest
Centrum Edukacji Regional-
nej i Historycznej mówi³ lubu-
ski kurator oœwiaty podczas
obchodów rocznicy wybuchu
powstania warszawskiego.
Mówi³ o koniecznoœci spot-
kañ z ¿yw¹ histori¹, o po-
wi¹zaniach z nowym przed-
miotem szkolnym. No ³adnie
mówi³.

I ja te¿ jestem jak najbar-
dziej za tym, aby takie cen-
trum powsta³o, bo od lat w
gronie regionalistów i prze-
wodników turystycznych o
tym mówimy.

Tyle tylko, ¿e przy okazji
przypomnê, i¿ by³ w mieœcie
zacz¹tek czegoœ na kszta³t -
Dom Historii Miasta, który fo-
rowa³ przez lata Robert Piot-
rowski. I ju¿ wydawa³o siê,
¿e jest, ¿e mamy, ¿e dzia³a,
okaza³o siê, ¿e nie mamy i
nie dzia³a. Bo po co one ko-
mu….

Czym zatem by³ Dom His-
torii Miasta? Otó¿ to by³o
miejsce ¿ywej pamiêci o
przesz³oœci, nieprostej w
przypadku Gorzowa, bo do
1945 roku by³o to niemieckie
z korzenia miasto o cieka-
wych dziejach. Od 1945 do
1989 roku nie by³o w prze-
strzeni publicznej miejsca,
aby ow¹ niemieck¹ historiê,
w koñcu mit za³o¿ycielski
miasta, pamiêtaæ. Bo jak
chcia³a toporna propaganda
- myœmy wszak wrócili na te
ziemie, od zarania dziejów, a
nawet i jeszcze wczeœniej

zawsze piastowskie, staro-
polskie, nasze. 

Sytuacja zmieni³a siê po
przewrocie demokratycz-
nym. Nagle okaza³o siê, ¿e
nie wróciliœmy, a przyszli-
œmy, ¿e nie stare piastow-
skie, a nowomarchijskie, i
nie zawsze Gorzów, ale
przede wszystkim Lan-
dsberg. I nagle te¿ okaza³o
siê, ¿e s¹ ludzie, którzy
znaj¹ tê przesz³oœæ, umiejêt-
nie ³¹cz¹ j¹ teraŸniejszoœci¹,
s¹ depozytariuszami historii.
Przysz³a moda na regiona-
lizm. 

Ale jak ka¿da moda, by³
moment kulminacji, potem
powszechne zainteresowa-
nie spowszechnia³o, spraw¹
zajêli siê tylko fascynaci. I
wydawa³o siê, ¿e dobrym
pomys³em jest w³aœnie Dom
Historii Miasta czy te¿

dzia³ania takie, jakie przez
lata w by³ym Klubie Myœli
Twórczej Lamus prowadzi³
mój nie¿yj¹cy, niestety, przy-
jaciel Zbyszek Sejwa. 

To w³aœnie tam za jego ka-
dencji dyrektorskiej odby³o
siê mnóstwo spotkañ poœwi-
êconych regionowi, historii
najnowszej i tej nieco star-
szej, tam ukaza³o siê kilka,
jeœli nie kilkanaœcie pozycji
znacz¹cych i wa¿¹cych w
bibliotekach regionalistów.
Potem, ju¿ po likwidacji klu-
bu, zagoœci³ tam Dom Histo-
rii - i te¿ na krótk¹ chwilkê.
Takie miasto, liczy siê co in-
nego.

No i teraz mamy znów ko-
lejne podejœcie. Wa¿ny to te-
mat, bo historia pogranicza
nie jest prosta. Œciera³y siê
tu ró¿ne pierwiastki, tworzy³y
siê jakoœci inne, ni¿ w g³êbi

jednego czy drugiego kraju.
Ka¿dy, kto pl¹cze siê po po-
graniczach, widzi te pr¹dy. 

Aby nie byæ go³os³ownym,
w latach 20. XX wieku w
stricte niemieckim i ewange-
lickim mieœcie powsta³ pierw-
szy od 1533 roku koœció³ ka-
tolicki - na potrzeby polskiej
diaspory, robotników sezo-
nowych z pobliskiej Polski. O
tym miêdzy innymi powinno
byæ Centrum. Ale tak¿e i o
tym, ¿e po II wojnie miesz-
ka³a tu spora diaspora ta-
tarska, ¿e osiedlili siê tu po-
wstañcy wielkopolscy, ale i o
tym, ¿e jak w XV wieku
przez Europê szed³ Bicz
Bo¿y - armia taborytów, to
Landsberg by³ jednym z nie-
licznych miast, które siê
owemu Biczowi opar³o.

A jak to ma wygl¹daæ? No-
woczeœnie i ciekawie. Dobry

wzór, to choæby Muzeum Miej-
skie w Stargardzie, Muzeum
Parku Narodowego Ujœcie
Warty w S³oñsku. A niech so-
bie ten Albert de Luge mruga
oczkiem do zwiedzaj¹cych, nie
sobie Taboryci na oczach
ogl¹daj¹cych formuj¹ swój nie-
podrabialny styl oblê¿enia.
Niech sobie bêdzie mo¿na wir-
tualnie przegl¹daæ najstarsze
dokumenty, albo poczytaæ rege-
sty dotycz¹ce sporów o gêsi
czy inny inwentarz. Niech snuj¹
swoje opowieœci byli powstañcy,
a twórcy Solidarnoœci w mieœcie
niech opowiedz¹, jak latali z an-
tenami po dachach gorzow-
skich wie¿owców. Niech to siê
stanie i niech bêdzie chlub¹
miasta i pere³eczk¹ edukacji.

Bo jak raz na ten moment
mamy jakichœ dziwacznych ko-
mentatorów historii, którzy nie
maj¹ ani wiedzy, ani niczego,
ale bajki na tematy historyczne
tworz¹. Mamy jakichœ nowych
specjalistów od regionu, którzy
nie rozumiej¹ toku historii. Ma-
my starsze panie, które odkry³y
w sobie pasjê do chadzania na
spotkania regionalne, co zna-
komicie zreszt¹, ale których
nie przekonuje prawda, bo
wierz¹ w swoje bajki. Zatem
miejsce dla Centrum jest, trze-
ba tylko determinacji, aby po-
wo³aæ i zaprosiæ do wspó³pracy
rzeczywistych specjalistów. A
tych w mieœcie i regionie na-
prawdê trochê jest.

Trzymam kciuki, choæ jak
bêdzie, zobaczymy.

RENATA OCHWAT

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE 

No i mamy kolejne podejście
Może jak powstanie, to uwierzę. Ideę powołania takiego miejsca ogłosił lubuski kurator oświaty. Potrzeba jest ogromna.

Historia Gorzowa i regionu jest fascynująca i warto ją ukazać szerzej
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Nadmorscy handlarze
przymierzaj¹ siê do demon-
ta¿u kiczowatych ustrojstw,
przypominaj¹cych odpusto-
we stragany w Koziej Wólce.
Nadszed³ czas powrotów dla
ostatnich turystów.

Przechadzaj¹c siê niedaw-
no ko³obrzeskimi pla¿ami,
zwróci³em uwagê na pewn¹
rodzinê. On, ona, dwójka
b¹belków, pies, teœciowa. Za
wyj¹tkiem psa, wszyscy
przez prawie godzinê wpat-
rzeni w ekrany smartfonów.
Obserwowa³em zaœ
uwa¿nie, spogl¹daj¹c w ra-
mach badania socjologicz-
nego co jakiœ czas na zega-
rek. Nieobecnoœæ „tu i teraz”,
zero interakcji z bliskimi czy
otoczeniem. Tylko bezmyœl-
ne przewijanie ekranu. Jak
kury grzebi¹ce pazurkami w
klepisku. Zastanawiam siê
coraz czêœciej, czy wirus,
który zainfekowa³ „smartfo-

nowych zombie” nie jest gro-
Ÿniejszy od medialnego ce-
lebryty ostatnich lat - Covi-
du? Taka eEbola. Wygl¹da
na to, ¿e teoretycznie niewin-
na literka „e” przed jak¹kol-
wiek nazw¹ coraz czêœciej
oznacza toksycznoœæ…

Wracaj¹c do naszych
„smartfonowych nie-

szczêœników” z ko³obrzeskiej
pla¿y. Taniej by³oby postawiæ
le¿aki obok bulwarowego Ja-
nusza. Mia³by ch³op towarzy-
stwo. Tu i tam ekran ten
sam. Zamiast wydawaæ ty-
si¹ce na wyjazd, mogliby na
promocji w sklepie „nie dla
idiotów” wyrwaæ nowy smar-
tfon. Mo¿e nawet w rzekomo

najtañszej w galaktyce
„Biedronce”, któr¹ osobiœcie
omijam szerokim ³ukiem jako
sympatyk „niebieskiej” mar-
ki. Przynajmniej nie drukuj¹
kilometrowych paragonów z
reklamami. Odbieg³em jed-
nak od tematu randomowej
rodziny eKowalskich… Naj-
bardziej szkoda by³o mi psa,
który têsknie spogl¹da³ na
pana, licz¹c na jak¹kolwiek
formê interakcji. Bezskutecz-
nie.  Pomyœleæ tylko, ¿e je-
dyn¹ obecn¹ ,,duchem” is-
tot¹ by³ wspomniany pies.
Jeszcze kilka lat i cz³owiek z
papierow¹ ksi¹¿k¹ w rêku,
k o n t e m p l a c y j n i e
spogl¹daj¹cy w dal, bêdzie
zjawiskiem tak rzadkim jak
cz³onkowie rodu Burbonów
w czasach rewolucji francu-
skiej.

Kolejowe powroty do Go-
rzowa, niezale¿nie czy tego
w³aœciwego „Gorzowa”, czy

te¿ budz¹cego kontrowersje
jêzykowe nie mniejsze ni¿
drapanie paznokciem po
szkolnej tablicy „Gorzowa
Wielkopolskiego” do ³atwych
nie nale¿¹. Dwie przesiadki,
szeœæ godzin w podró¿y.
Standardy jak w kolonialnej
Afryce. Brakuje tylko noso-
ro¿ców przy torach. By w
naszej kolejowej Afryce
choæ przez chwilê powia³o
luksusem, w najbli¿szych
dniach na gorzowskie tory
wyjedzie pachn¹cy
œwie¿oœci¹ szynobus z poz-
nañskiej fabryki FPS. Za-
pach œwie¿oœci co prawda
iluzoryczny. Pojazd od pra-
wie dwóch lat wykonuje jaz-
dy testowe jako fabryczny
prototyp. Cieszmy siê jed-
nak chwil¹. Kto wie, jak
d³ugo pojeŸdzi, zanim jakiœ
„techniczny nosoro¿ec” go
nie zdefektuje.

ROBERT TRÊBOWICZ

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Standardy jak w kolonialnej Afryce
Lato nieubłaganie dobiega końca. Gorzowianie zwijają z nadbałtyckich plaż ostatnie parawany. Dzieciaki skończyły
budować babki z piasku i pobiegły już do szkoły. 

Nadszedł czas pożegnania z naszym Bałtykiem. Do przy-
szłego roku Gorzów pozostanie na pewno, o to nie musimy
się martwić
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Mowa o naszych kanadyj-
karzach, którzy w ostatni
weekend sierpnia uczestni-
czyli w mistrzostwach œwia-
ta, a aren¹ ich zmagañ by³
Uzbekistan, dok³adnie po-
nad pó³milionowa Samarkan-
da. Miasto wyj¹tkowe, bo
wpisane na listê œwiatowego
dziedzictwa UNESCO.

Ze wzglêdu na to, ¿e mist-
rzostwa œwiata odbywa³y siê
tu¿ po igrzyskach olimpij-
skich w Pary¿u zrezygnowa-
no tym razem z organizacji
konkurencji olimpijskich, co
jednak nie mia³o wiêkszego
znaczenia dla poziomu ry-
walizacji, bo przyk³adowo w
mêskich kanadyjkach na ig-
rzyskach odbywaj¹ siê tylko
dwie konkurencje i niewielu
zawodników dostaje szansê
udzia³u w tej najwa¿niejszej
imprezie sportowej czterole-
cia. St¹d dla wiêkszoœci za-
wodniczek i zawodników naj-
wa¿niejszymi zawodami w
sezonie s¹ mistrzostwa
œwiata. Do Uzbekistanu
przyjecha³o oko³o 300 kaja-
karzy z 50 pañstw. 

Bia³o-czerwoni w mistrzo-
stwach wywalczyli trzy me-
dale, z czego dwa z³ote i je-
den srebrny. Co jednak
wa¿ne z naszego punktu wi-

dzenia, oba z³ote medale
sta³y siê udzia³em kanadyj-
karzy z Gorzowa - Oleksii
Koliadycha i Wiktora
G³azunowa.

Oleksii Koliadych to za-
wodnik Admiry Gorzów, po-
chodz¹cy z ukraiñskiego
Chersonia, ale od siedmiu
lat reprezentuj¹cy Polskê.
Do Gorzowa przeprowadzi³
siê jeszcze wczeœniej, bo ju¿
jako 17-latek w 2015 roku i
to u nas tak naprawdê roz-
pocz¹³ profesjonaln¹ ka-
rierê. 

W 2019 roku uleg³ ciê¿kie-
mu wypadkowi drogowego -
jak sam wielokrotnie mówi³ -
ledwo wtedy uszed³ z
¿yciem. 

- Bêd¹c wówczas w szpita-
lu dosta³em mnóstwo wiado-
moœci od przyjació³, znajo-
mych, kibiców i wszyscy
mnie wtedy bardzo motywo-
wali. Ju¿ wtedy czu³em, ¿e
dostajê ,,kopa’’ - przyzna³ po
latach. 

Po kolejnych latach
ciê¿kich treningów b³ysn¹³ w
2022 roku, kiedy to w kana-

dyjskim Dartmouth wywal-
czy³ pierwszy w karierze
z³oty medal w mistrzostwach
œwiata w wyœcigu jedynek na
200 metrów. Zdoby³ równie¿
br¹zowy medal podczas
mistrzostw Europy w Mona-
chium. Przed rokiem w nie-
mieckim Duisburgu cieszy³
siê z br¹zowego medalu
mistrzostw œwiata, a teraz
powróci³ na najwy¿szym sto-
pieñ podium. Uczyni³ to w
najlepszym swoim sezonie w
karierze, gdy¿ wczeœniej wy-
gra³ wszystkie wyœcigi, w

których pop³yn¹³ i zdoby³
mistrzostwo Polski, Europy,
œwiata oraz Puchar Œwiata.

W fina³owym wyœcigu w
Samarkandzie Koliadych wy-
raŸnie wyprzedzi³ Hiszpana
Pablo Granê oraz Gruzina
Zazê Nadiradze.

Kilka godzin po jego mist-
rzostwie mistrzem œwiata w
wyœcigu kanadyjkarzy na
5000 metrów zosta³ Wiktor
G³azunow, nasz olimpijczyk
z Tokio i Pary¿a, na co dzieñ
zawodnik AZS AWF Gorzów,
wielokrotny medalista mist-

rzostw œwiata i Europy.
Pierwszy medal mistrzostw
œwiata (srebrny w C-2 na
500 m) wywalczy³ ju¿ w 2015
roku w Mediolanie, co poka-
zuje, jak d³ugo p³ywa na naj-
wy¿szym œwiatowym pozio-
mie.

Gorzowianin, który na po-
przednich mistrzostwach
œwiata w Duisburgu wywal-
czy³ a¿ trzy medale, ale ¿ad-
nego z³otego, tym razem wy-
gra³ bardzo pewnie poko-
nuj¹c drugiego na mecie
Mo³dawianina Sergheia Tar-
novschi’ego o blisko 16 se-
kund. Br¹zowy medal trafi³
do Wêgra Adolf Balazsa,
który do mety dop³yn¹³ pra-
wie 57 sekund po G³azuno-
wie.

Nasz zawodnik startowa³
ponadto w finale jedynek na
500 metrów, gdzie zaj¹³ pi¹te
miejsce.

W mistrzostwach wyst¹pi³a
równie¿ kajakarka AZS AWF
Gorzów Julia Olszewska,
która razem z Justyn¹
Iskrzyck¹, Jakubem Stepu-
nem i Przemys³awem Kor-
sakiem uplasowa³a siê na
pi¹tej pozycji w wyœcigu
czwórek mieszanych na 500
metrów.

ROBERT BOROWY

Gorzowscy kanadyjkarze
mistrzami świata!
Takie dni zdarzaj¹ siê niezwykle rzadko. W ci¹gu kilku godzin dwóch gorzowskich sportowców zosta³o mistrzami œwiata.

Oleksii Koliadych po dwóch latach ponownie został mist-
rzem świata
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Wiktor Głazunow już od dziewięciu lat zdobywa medale
mistrzostw świata
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Lubuski Kurator Oœwiaty,
dostrzegaj¹c koniecznoœæ
odkrywania uzdolnieñ i zain-
teresowañ uczniów lubu-
skich szkó³ i placówek oraz
id¹cej za tym potrzeby
wsparcia nauczycieli i rodzi-
ców, zatwierdzi³ program
„Rozwiñ skrzyd³a”.

Najwa¿niejszym celem pro-
gramu jest prowadzenie za-
planowanych dzia³añ, dziêki
którym bêdzie mo¿na roz-
poznaæ uzdolnienia i zainte-
resowania uczniów, nie tylko
zwi¹zane z nauczanymi w
szkole przedmiotami. Pro-
gram ma wspieraæ uczniów

interesuj¹cych siê ró¿nymi
dziedzinami wiedzy, tak¿e
tymi, z którymi ich rówieœni-
cy nie maj¹ okazji spotkaæ
siê w szkole lub nawet poza
ni¹.

Zadaniem szkó³, które
przyst¹pi¹ do programu,
bêdzie opracowanie i reali-
zowanie programów wspie-
rania zdolnoœci i talentów.

Jak czytamy w programie
,,Rozwiñ skrzyd³a”, tym, co
we wspó³czesnym œwiecie
okreœla indywidualnoœæ
cz³owieka, s¹ jego uzdolnie-
nia. Dlatego tak bardzo
wa¿ne jest wczesne ich roz-

poznanie i planowe rozwija-
nie. Tym celom ma s³u¿yæ
program kuratorium, skiero-
wany do wszystkich
uczniów wykazuj¹cych
szczególne uzdolnienia,
predyspozycje i zaintereso-
wania, przewy¿szaj¹ce po-
ziomem te, które w podob-
nych warunkach reprezen-
tuj¹ jego rówieœnicy.
Obowi¹zkiem szko³y jest wy-
korzystanie tego potencja³u.

Poznawanie intelektual-
nych mo¿liwoœci dzieci nie
jest ³atwym zadaniem, ale
jednym z wa¿niejszych,
przed jakim stoj¹ nauczycie-

le. Szko³a ma byæ miejscem,
w którym ka¿dy uczeñ, nie
tylko uzdolniony, powinien
mieæ mo¿liwoœæ odkrywania i
rozwijania zainteresowañ.
Musi wiêc byæ elastyczna, a
kontakt z uczniem powinien
byæ indywidualny. S³u¿yæ te-
mu mo¿e edukacja sperso-
nalizowana, dostosowana do
potrzeb konkretnego ucznia.
Taki styl edukacji zak³ada
selekcjê i dostosowywanie
metod, technik oraz sposo-
bów nauczania i wychowy-
wania do natury konkretnego
m³odego cz³owieka. Wspar-
ciem dla nauczycieli,

uczniów i rodziców mo¿e byæ
zatem kuratoryjny program
,,Rozwiñ skrzyd³a”.

W LKO powsta³ ju¿ specjal-
ny zespó³, który ma zaj¹æ siê
wdra¿aniem programu. Dy-
rektorzy zainteresowani
przyst¹pieniem swoich pla-
cówek do programu mogli do
wrzeœnia zg³aszaæ je za po-
moc¹ elektronicznej ankiety.
W nastêpnej kolejnoœci po-
wstan¹ szkolne programy
wspierania zdolnoœci i talen-
tów uczniów. Do czerwca
2025 roku prowadzone bêd¹
nie tylko dzia³ania zwi¹zane
z prac¹ z dzieæmi, ale tak¿e

doskonaleniem zawodowym
nauczycieli. Efektami
ca³orocznej pracy szko³y po-
dziel¹ siê w ankiecie do ko-
ñca wrzeœnia przysz³ego ro-
ku.

Podsumowanie realizacji
programu oraz wrêczenie
wybranym placówkom tytu³u
i statuetek  „Lubuska Szko³a
Pasji i Talentów 2024/2025”
zaplanowano na paŸdziernik
2025 roku.

Szczegó³y programu
mo¿na znaleŸæ na stronie in-
ternetowej Lubuskiego Kura-
torium Oœwiaty w Gorzowie.

MS

Szkoły będą dopasowane do potrzeb uczniów
Wczesne rozpoznanie uzdolnieñ uczniów oraz planowe ich rozwijanie s¹ g³ównymi celami, do realizacji których zachêcane s¹ szko³y i przedszkola
naszego województwa. Rusza program Lubuskiego Kuratorium Oœwiaty ,,Rozwiñ skrzyd³a”.
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Adresy

Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5

- Rosn¹ce ceny materia³ów
budowlanych, instalacyjnych,
us³ug œwiadczonych na
rzecz zasobu komunalnego,
mediów u¿ytkowych oraz
wzrost minimalnego wyna-
grodzenia, wp³ywaj¹ bezpo-
œrednio na wysokoœæ wydat-
ków. Dla przyk³adu œwiad-
czenia w zakresie sta³ych
napraw konserwacyjnych sa-
nitarnych wzros³y o 111%,
obowi¹zkowe przegl¹dy bu-
dynków o 80% a kominiar-
skie ponad 130% - t³umaczy
Pawe³ Nowacki, dyrektor
ZGM. I w³aœnie miêdzy inny-
mi te przyczyny sta³y siê
podstaw¹ do wzrostu stawki
bazowej czynszu.

Stawka czynszu - co to
jest?

Najproœciej mówi¹c, staw-
ka bazowa czynszu to jest
koszt jednego metra kwadra-
towego powierzchni miesz-
kania, czyli suma wszystkich
kosztów sk³adaj¹cych siê na
utrzymanie tego metra. 

Ze wzglêdu na zmieniaj¹c¹
siê wysokoœæ kosztów, ich
nieustanny wzrost, ZGM
zdecydowa³, i¿ musi pod-
nieœæ stawkê o 1,87 z³ za
metr kwadratowy powierzch-
ni. Czyli od 1 grudnia lokato-
rzy mieszkañ w zasobie ko-
munalnym zap³ac¹ 12,63 z³
za metr kwadratowy swojego
lokalu. Oznacza to, ¿e pod-
wy¿ka czynszu dla 50-met-
rowego lokalu mieszkalnego
wyniesie 93,50 z³ miesiêcz-
nie. Aby obliczyæ w³aœciw¹
stawkê czynszu w lokalu ko-
munalnym, nale¿y wykonaæ
proste dzia³anie. Liczbê met-
rów mieszkania trzeba po-
mno¿yæ o 12,63 z³ i w przy-

padku mieszkania licz¹cego
50 m kwadratowych daje to
kwotê 631,50 z³. 

Sk¹d taka podwy¿ka stawki
bazowej? Jak t³umaczy
ZGM, wynika to z Obwiesz-
czenia Wojewody Lubuskie-
go w sprawie ustalenia
wskaŸnika przeliczeniowego
1m2 powierzchni u¿ytkowej
budynków mieszkalnych w II
i III kwartale 2024 roku na te-
renie województwa lubuskie-
go oraz zapisów Wieloletnie-
go Programu Gospodarowa-
nia Mieszkaniowym
Zasobem Gminy - Gorzowa
Wielkopolskiego na lata
2021-2025. Zgodnie z tymi
aktami Zak³ad Gospodarki
Mieszkaniowej jest zobo-
wi¹zany do utrzymania staw-
ki bazowej na poziomie nie

ni¿szym ni¿ 2% w/w wskaŸ-
nika.

Co w zamian za
podwyżki?

Jak t³umaczy ZGM, decyz-
ja o podwy¿ce ma na celu
utrzymanie dynamiki remon-
towej i realizacji oczekiwañ
mieszkañców poprzez po-
prawê warunków lokalowo-
budynkowych i komfortu
¿ycia. Zmiany, które ju¿
wprowadzono przynios³y
pierwsze zauwa¿alne efekty.
Pozwoli³y Zak³adowi zwiêk-
szyæ wydatki na remonty do
kwoty blisko 8 mln z³. 

ZGM wylicza, ¿e dziêki
podwy¿kom ju¿ uda³o siê
wykonaæ kompleksowe ter-
momodernizacje budynków
wraz z izolacj¹ przeciwwilgo-

ciow¹ w kilkunastu obiektach
- ostatnie przy ulicy Drzy-
ma³y 28, Drzyma³y 32, Wy-
szyñskiego 29 czy Kwiatowej
49 ABC. Ponadto zmoderni-
zowano instalacje centralne-
go ogrzewania i instalacje
gazowe, wyremontowano
zewnêtrzne galerie wejœcio-
we, przeprowadzono gene-
ralne remonty pokryæ dacho-
wych oraz zamontowano
system przedp³atowy. 

Dodatkowe œrodki umo¿liwi³y
nadrobienie kilkuletnich opóŸ-
nieñ w realizacji podañ miesz-
kañców w wymianie stolarki
okiennej, drzwiowej, pod³óg
czy instalacji elektrycznej w lo-
kalach. Podjêto m.in. dzia³ania
zwi¹zane ze zrównowa¿on¹
energi¹. Wprowadzono ekolo-
giczne i energooszczêdne roz-

wi¹zania inwestycje w budyn-
kach mieszkalnych poprzez
wymianê lamp ¿arowych na
led z czujnikiem ruchu na klat-
kach schodowych. 

To nie wszystko. Zlikwido-
wano bowiem przestarza³e i
zanieczyszczaj¹ce œrodowi-
sko piece kaflowe w 100
mieszkaniach i wykonano
now¹ instalacjê gazow¹ na
potrzeby ogrzewania i ciep³ej
wody. Na przestrzeni ostat-
nich dwóch lat wyremonto-
wano kilkadziesi¹t mieszkañ
zarówno socjalnych, jak i ko-
munalnych dla rodzin najbar-
dziej potrzebuj¹cych, dotkni-
êtych chorob¹ czy
niepe³nosprawnoœci¹. 

Pomoc od miasta

ZGM informuje tak¿e, ¿e
Miasto zdecydowa³o siê na
kontynuacjê ochrony osób o
najni¿szych dochodach. 

- Utrzymany zostanie pa-
kiet pomocowy w postaci ulgi
obni¿aj¹cej wysokoœæ czyn-
szu w wysokoœci 30% i 10%.
Tym samym zabezpieczone
zostan¹ gospodarstwa do-
mowe z niewielkim upo-
sa¿eniem, w tym seniorzy,
emeryci i renciœci - podkreœla
dyrektor Nowacki.

Zg³aszaj¹c siê do Gorzow-
skiego Centrum Pomocy Ro-
dzinie mo¿na wnioskowaæ o
przyznanie dodatku mieszka-
niowego. Zak³ad przed³u¿y³
równie¿ umowê z Poczt¹
Polsk¹ w ramach której,
mieszkañcy lokali komunal-
nych op³aty za czynsz bêd¹
mogli wnosiæ w placówkach
pocztowych. Od mieszkañ-
ców nie bêd¹ pobierane do-
datkowe op³aty ani prowizje.

ROCH

Na ten moment na osiedlu
S³onecznym w miejscu pro-
jektowanego placu zabaw
jest udeptane klepisko z ele-
mentami p³yt betonowych.
To plac miêdzy dwoma blo-
kami i dwom innymi budyn-
kami s¹siaduj¹cy z Klubem
Zodiak oraz nieco dalej z fili¹
biblioteki. Dziêki Bud¿etowi
Obywatelskiemu, a dok³ad-
niej dziêki samym mieszkañ-
com zamieni siê on w plac
zabaw. Wybuduje go Zak³ad
Gospodarki Mieszkaniowej,
który administruje budynka-
mi komunalnymi na tym
osiedlu.

Co się pojawi?

Zanim coœ siê pojawi,
firma, która wygra³a prze-

targ, bêdzie musia³a
przygotowaæ plac pod
zmiany, czyli pozbyæ siê
betonowych p³yt, przygo-
towaæ nawierzchniê pod

wybudowanie placu za-
baw. 

Jak grunt ju¿ bêdzie goto-
wy, to pojawi siê tu zestaw
zabawowy z dwiema

zje¿d¿alniami. Do tego trze-
ba dodaæ trampolinê, now¹ i
³adn¹ piaskownicê. Na malu-
chy czekaæ bêd¹ huœtawki -
jedna ze zwyk³ym siedzi-
skiem, druga z kube³kowym,
czyli przystosowanym do za-
bawy dla bardzo ma³ych
dzieci. Bêdzie te¿ huœtawka
bocianie gniazdo.

Poza tym projekt przewidu-
je ustawienie tam trzech
³awek i pary koszy na œmieci.
Ca³oœæ maj¹ uzupe³niæ budki
dla ptaków oraz tablica infor-
macyjna. Dla wygody u¿yt-
kowników plan przewiduje
tak¿e wygodne i utwardzone
œcie¿ki. A dla lubi¹cych ska-
kaæ po nieoczywistych po-
wierzchniach powstanie plac
z p³yt gumowych.  Nowy plac

zabaw wybuduje firma z Pa-
bianic. 

Inne też są

Warto przypomnieæ, i¿ po-
wstaj¹cy plac zabaw nie jest
pierwszym, ani jedynym, jaki
powstaje w mieœcie i jest bu-
dowany przez Zak³ad Gos-
podarki Mieszkaniowej. Pla-
ce znajduj¹ siê ju¿ we
wszystkich czêœciach mias-
ta. 

Buduj¹ je zarówno ZGM,
jak i Spó³dzielnie Mieszka-
niowe, poniewa¿ s¹ one naj-
czêœciej wymieniane jako
wa¿ne sk³adowe dobrego
mieszkania na miejskich
osiedlach czy w kwarta³ach
komunalnych.

ROCH

Sporo już zrobiono, ale nadal wiele kamienic wymaga remontów
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Już niedługo będzie tutaj plac zabaw z prawdziwego zdarzenia

Fo
t. 
Re
na
ta
 O
ch
wa
t

Zamiast udeptanego klepiska
O kolejny plac zabaw wzbogaci siê miasto. Powstanie na osiedlu S³onecznym dziêki Bud¿etowi Obywatelskiemu.

Od grudnia czynsze idą do góry
Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej ju¿ zapowiada, ¿e od grudnia czynsze w lokalach komunalnych pójd¹ do góry. I
t³umaczy to ogólnym wzrostem cen.
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● więcej o działalności gorzowskiego szpitala czytaj na www.echogorzowa.pl ●

Z internetowego konta pa-
cjenta Wielospecjalistyczne-
go Szpitala Wojewódzkiego
w Gorzowie korzysta ju¿ pra-
wie 20 tysiêcy osób. Posia-
dacz konta znajdzie na nim
choæby dokumentacjê, jak¹
na jego temat ma szpital,
m.in. kartê informacyjn¹ z le-
czenia szpitalnego, czyli tzw.
wypis. Pobrany z konta jest
dokumentem tak samo
wa¿nym, jak odebrany oso-
biœcie ze szpitala. 

Wyniki badań od ręki

Aktywne konto pacjenta to
te¿ szybki dostêp do wyni-
ków badañ. - Punkt odbioru
wyników przy szpitalu nie
jest czynny w weekendy, a
na koncie mam wyniki nawet
w sobotê czy niedzielê - mó-
wi pani Irena, która ju¿ od
dawna korzysta ze szpitalne-
go udogodnienia. - Polecam,
to naprawdê wygodne roz-
wi¹zanie - dodaje gorzo-
wianka.

Co wa¿ne, do swojego kon-
ta rodzic mo¿e przypisaæ
niepe³noletnie dziecko. Dziê-
ki temu bêdzie mia³ dostêp
tak¿e do wyników badañ po-
ciechy czy do jej dokumenta-
cji szpitalnej. 

Kolejna zaleta internetowe-
go konta pacjenta to mo¿li-

woœæ zdalnej rejestracji do
wybranych poradni specjalis-
tycznych: pulmonologicznej
dla dzieci, urologii dzieciê-
cej, chirurgii dzieciêcej i pre-
luksacyjnej, poradni chirurgii
naczyniowej, gastrologicz-
nej, laryngologicznej, nefro-
logicznej czy ortopedycznej.
System rejestruje osoby ze
skierowaniem i bez (nie do

wszystkich poradni jest ono
wymagane), umawia pierw-
sze i kontrolne wizyty (z
wyj¹tkiem wizyt pilnych, któ-
re mo¿na np. umówiæ mailo-
wo). 

Odbierz jednorazowy kod 

Za³o¿enie konta to kilka mi-
nut przed komputerem.
Wchodzimy na stronê: szpi-

tal.gorzow.pl i klikamy w
zak³adkê: dla pacjentów, a w
niej wybieramy e-rejestracjê.
Potem: za³ó¿ konto, ¿eby wy-
pe³niæ formularz, który siê po-
jawi. Na wskazany adres mai-
lowy przyjdzie informacja o
za³o¿eniu konta i proœba o
zweryfikowanie adresu poczty
elektronicznej (jeœli nie przyj-
dzie, sprawdzamy spam). 

Na koniec jeszcze musimy
aktywowaæ konto, jednorazo-
wo potwierdzaj¹c nasz¹
to¿samoœæ. 

Jest na to kilka sposób.
Mo¿emy poprosiæ o aktywo-

wanie konta np. w punkcie
wydawania wyników, do któ-
rego powinniœmy siê zg³osiæ
z dowodem osobistym.
Przed za³o¿eniem konta
tak¿e w punkcie, ale te¿ w
laboratorium czy rejestracji
szpitala, mo¿emy pobraæ
jednorazowy kod do urucho-
mienia konta (jest wa¿ny 14
dni). Mo¿na te¿ poprosiæ o
weryfikacjê konta, wysy³aæ
e-mail do szpitala przez
ePUAP. 

Zadzwoń, napisz mail

Konto pacjenta to jedno z
wielu udogodnieñ, jakie ofe-
ruje szpital. Ju¿ prawie dwa
lata dzia³a call center, czyli
nowoczesna centrala telefo-
niczna, która umo¿liwia

szybk¹ rejestracjê do porad-
ni i na badania obrazowe ty-
pu RTG, MR czy TK (95 782
77 77, w poniedzia³ki i œrody,
7.00-18.00, w pozosta³e dni
do 14.30). 

Do specjalisty czy na bada-
nia zapiszemy siê te¿ mailowo:

- rejestracja@szpital.go-
rzow.pl (rejestracja do porad-
ni, w tytule maila podajemy
nazwê poradni, w treœci - na-
sze dane wraz z PESEL-em,
do³¹czamy kod lub zdjêcie
skierowania)

- radiologia@szpital.go-
rzow.pl (rejestracja na bada-
nia obrazowe)

- izotopy@szpital.gorzow.pl (re-
jestracja na badania w zak³adzie
medycyny nuklearnej). 

Jeszcze jednym udogodnie-
niem jest funkcja: asystent pa-
cjenta na stronie internetowej
szpitala. Korzystaj¹c z niego,
mo¿emy wype³niæ gotowy formu-
larz kontaktowy czy rejestracyjny. 

WSZW W GORZOWIE WLKP.

- Zajmujemy siê w³aœciwie
wszystkimi jednostkami cho-
robowymi - mówi Izabela
Sawczyn, specjalistka reha-
bilitacji ruchowej i koordyna-
torka dzia³u. Pracuje w nim
19 fizjoterapeutów i techni-
ków fizjoterapii. Pacjentów
przyjmuj¹ w odnowionym
budynku szpitalnego kom-
pleksu przy ul. Dekerta. Z
koñcem sierpnia wyd³u¿aj¹
czas pracy i zapraszaj¹ od
7.00 do 18.00. Szczególnie z
myœl¹ o osobach, które
musz¹ i chcia³yby odbywaæ
terapiê po pracy.

Dla dorosłych i dla dzieci

Rehabilitacja ortopedycz-
no - neurologiczna, rehabili-
tacja kardiologiczna (dla pa-
cjentów po zawa³ach czy
operacjach kardiochirurgicz-
nych), rehabilitacja onkolo-
giczna - to g³ówne ,,dzia³ki”
fizjoterapeutów. Oœrodek

przy ul. Dekerta przyjmuje
te¿ dzieci.

- Na fachow¹ pomoc fizjo-
terapeutów mog¹ liczyæ m.in.
pacjentki onkologiczne, po
mastektomii, czyli usuniêciu
piersi - mówi Izabela Saw-
czyn. Przypad³oœci¹, która
dotyka panie po operacjach
raka piersi, jest obrzêk limfa-
tyczny - uci¹¿liwy, bolesny,
przeszkadzaj¹cy w codzien-
nym funkcjonowaniu. Reha-
bilitacja takich pacjentek za-
czyna siê ju¿ na oddziale
chirurgii onkologicznej. Ko-
lejnym krokiem s¹ manualne
drena¿e limfatyczne (spe-
cjalne masa¿e uciskowe), na
które panie przychodz¹ ju¿
do dzia³u rehabilitacji. 

Na zabiegi ze
skierowaniem

Dzia³ rehabilitacji to w su-
mie 40 stanowisk zabiego-
wych i szeroki wachlarz za-

biegów, w tym: krioterapia,
hydroterapia, elektroterapia,
masa¿ leczniczy, pole elek-
tromagnetyczne, laserotera-
pia czy kinezyterapia. Na po-
nad 600 mkw. powierzchni
znalaz³a siê m.in. sala æwi-
czeñ dla ma³ych dzieci i sala
æwiczeñ indywidualnych. 

Czêsto pacjenci s¹ kiero-
wani na zabiegi niemal
bezpoœrednio ze szpital-
nych oddzia³ów (wielu tra-
fia te¿ do oddzia³u stacjo-
narnego przy ul. Walcza-
ka), ale skierowanie na
rehabilitacjê mo¿e wysta-
wiæ te¿ lekarz rodzinny. Ze
skierowaniem zg³aszamy
siê do rejestracji dzia³u
(tel. 95 782 78 52), ¿eby
ustaliæ termin zabiegów. O
tym, jakiego rodzaju terapii
zostaniemy poddani, zde-
cyduje specjalista po
pierwszej wizycie. 

WSZW W GORZOWIE WLKP. 

Gorzowski szpital w internecie
Wystarczy w³¹czyæ komputer i nie trzeba osobiœcie odbieraæ wyników badañ. Internetowe konto pacjenta gorzowskiego szpitala to te¿ mo¿liwoœæ

zdalnej rejestracji do wielu poradni. 

Zabiegi od rana do wieczora
Szpitalny dzia³ rehabilitacji po wakacjach wyd³u¿a godziny przyjêæ. Pacjenci mog¹ tu liczyæ na pomoc fizjoterapeutów czy techników fizjoterapii. 

Wyniki badań, za które w szpitalnym laboratorium odpowiada m.in. Marta Mackiewicz-
Polska, o dowolnej porze odbierzemy przez internetowe konto pacjenta szpitala 
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Dział rehabilitacji zajmuje odnowiony budynek szpitalnego kompleksu przy ul. Dekerta
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Aktywne konto pacjenta to szybki
dostęp do wyników badań, a samo
założenie konta to tylko kilka minut

przed komputerem
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- Czy w dzisiejszym œwie-
cie, którym rz¹dz¹ nowo-
czesne technologie, warto
studiowaæ kierunki huma-
nistyczne?

- Oczywiœcie! Przede
wszystkim nauki humanistycz-
ne nie s¹ oderwane od
wspó³czesnego œwiata i nowo-
czesnych technologii. Wrêcz
przeciwnie - zmieniaj¹ siê pod
wp³ywem rozwoju techniki i,
co najwa¿niejsze, umo¿liwiaj¹
jej twórcze wykorzystanie.
Dlatego studenci kierunków
humanistycznych zyskuj¹ ta-
kie umiejêtnoœci, w których nie
zast¹pi ich nawet najnowocze-
œniejsza sztuczna inteligencja:
samodzielnoœæ myœlenia, kry-
tycyzm, kreatywnoœæ i ela-
stycznoœæ w rozwi¹zywaniu
problemów. To wa¿ne, bo co-
raz czêœciej odzywaj¹ siê za-
niepokojone g³osy tych, którzy
przewiduj¹ kryzys na rynku
pracy spowodowany zastêpo-
waniem ludzi przez systemy
AI. Najtrudniej z pewnoœci¹
bêdzie zast¹piæ tych, którzy
s¹ twórczy, potrafi¹ dostoso-
waæ sposób dzia³ania do sy-
tuacji, pracowaæ w grupie i
wci¹¿ uczyæ siê nowych rze-
czy, a w³aœnie takie kompeten-
cje maj¹ absolwenci studiów
humanistycznych. Jeœli prze-
analizujemy teksty generowa-
ne przez AI, oka¿e siê, ¿e s¹
schematyczne, bardzo do sie-
bie podobne, pozbawione na-
turalnej ekspresji. Wci¹¿ wy-
magaj¹ kontroli i korekty
cz³owieka.  Wymyœlanie teks-
tów dowcipnych, metaforycz-

nych, opartych na grze s³ów
(czyli choæby hase³ reklamo-
wych czy przyci¹gaj¹cych
uwagê tytu³ów) idzie AI jesz-
cze gorzej. Trudno zast¹piæ
pomys³owego redaktora czy
copywritera. Oczywiœcie mimo
to wa¿ne jest, by m³odzi ludzie
potrafili wykorzystywaæ takie
narzêdzia, jak sztuczna inteli-
gencja. 

- Do jakich zawodów przy-
gotowuj¹ studia na Wydzia-
le Humanistycznym?

- Mo¿liwoœci jest naprawdê
du¿o. Studentów filologii pol-
skiej przygotowujemy do pra-
cy nauczyciela jêzyka polskie-
go, wydawcy, korektora i edy-
tora tekstów, a dodatkowo - w
zale¿noœci od wyboru specja-
lizacji - do pracy w mediach
lub do wykonywania zawodu
logopedy. Studenci filologii
angielskiej i niemieckiej mog¹

zdecydowaæ siê na zawód
t³umacza lub nauczyciela.
Prowadzimy zarówno specjal-
noœci dla tych, którzy œwietnie
znaj¹ jêzyk i chc¹ go dosko-
naliæ, jak i dla tych, którzy
wol¹ zacz¹æ naukê od pod-
staw. Wszystkie kierunki filo-
logiczne daj¹ te¿ kompetencje
niezbêdne w zawodach wy-
magaj¹cych sprawnej komu-
nikacji, np. rzecznika praso-
wego, specjalisty ds.
wspó³pracy czy doradcy w za-
kresie reklamy i promocji.
Osobom zainteresowanym
dziennikarstwem i mediami,
zw³aszcza nowymi, proponu-
jemy komunikacjê medialn¹ i
spo³eczn¹. Z kolei 5-letnie
studia na pedagogice przed-
szkolnej i wczesnoszkolnej to
jedyna w tej chwili mo¿liwoœæ,
by uzyskaæ uprawnienia do
pracy jako nauczyciel przed-

szkola oraz klas I-III. Jeœli ktoœ
woli œcie¿kê kszta³cenia po-
dzielon¹ na 3-letnie studia li-
cencjackie i 2-letnie magister-
skie, mo¿e wybraæ pedago-
gikê przygotowuj¹c¹ do
zawodu terapeuty pedago-
gicznego lub logopedy. Pro-
wadzimy tak¿e studia na kie-
runku turystyka i rekreacja,
którego absolwenci znajduj¹
pracê w firmach i instytucjach
organizuj¹cych podró¿e i ak-
tywne spêdzanie wolnego
czasu.

- Czy uczelnia proponuje
studentom jakieœ aktywno-
œci poza zajêciami dydak-
tycznymi?

- Na Wydziale Humanistycz-
nym dzia³a wiele kó³ nauko-
wych, które przygotowuj¹ do
prowadzenia w³asnych badañ
naukowych. Co roku organizu-
jemy konferencjê studenck¹,
której uczestnicy prezentuj¹
referaty i bior¹ udzia³ w dys-
kusjach, a nastêpnie mog¹
opublikowaæ wyniki swoich
badañ w jednym z czasopism
uczelnianych. Organizujemy
wyk³ady otwarte naukowców z
innych uczelni i warsztaty pro-
wadzone przez praktyków.
Osoby aktywne spo³ecznie
mog¹ zaanga¿owaæ siê w
pracê w samorz¹dzie studen-
ckim lub dzia³alnoœæ wolonta-
riack¹. Proponujemy atrakcyj-
ne wycieczki dydaktyczne. Z
pewnoœci¹ warto te¿ rozwa¿yæ
realizacjê czêœci studiów za
granic¹ w ramach Programu
Erasmus+.

EW

- U nas działa wiele kół naukowych, które przygotowują do
prowadzenia własnych badań naukowych - mówi prof. AJP dr
hab. Agnieszka Niekrewicz

FO
T.
 A
JP
 W
 G
O
RZ
O
W
IE

Sztuczna inteligencja
nie zastąpi humanistów
Trzy pytania do prof. AJP dr hab. Agnieszki Niekrewicz, dziekana Wydzia³u Humanistycznego AJP

- Co wyró¿nia Wydzia³
Techniczny Akademii im.
Jakuba z Parady¿a w Go-
rzowie na tle innych uczelni
technicznych w Polsce?

- Nowoczesnym podejœciem
do kszta³cenia oraz œcis³¹
wspó³prac¹ z przemys³em.
Nasze laboratoria œrodowi-
skowe i technologiczne, któ-
rych na obecn¹ chwilê posia-
damy 16, s¹ wyposa¿one w
najnowszy sprzêt, co umo¿li-
wia studentom zdobywanie
praktycznych umiejêtnoœci na
œwiatowym poziomie. Na
przyk³ad, w laboratorium
technik CNC (Computerized
Numerical Control) studenci
mog¹ nauczyæ siê kinematyki
procesu toczenia i frezowa-
nia, optymalizacji procesów
obróbki ubytkowej, tworzenia
programów steruj¹cych obra-
biarkami CNC oraz analizy
komunikacji miêdzy obra-
biark¹ a operatorem. W za-
kresie automatyki prze-
mys³owej nasze laboratorium
wyposa¿yliœmy w now¹ liniê
technologiczn¹ Siemens, któ-
ra pozwala na rozwijanie
umiejêtnoœci w zakresie pro-
gramowania najnowszych
sterowników klasy S7-1500,
w tym równie¿ wykorzystanie
systemów wizyjnych w proce-
sach sterowania. Studenci
maj¹ dostêp do certyfikowa-
nego na dwóch poziomach
systemu szkoleniowego linii
produkcyjnej Siemens, który
jest wyposa¿ony w stacje ma-
gazynowania i transportu,
sk³adowania i monta¿u, mon-

ta¿u systemu mocowania ele-
mentów produkowanych, po-
miaru jakoœci wytworzonych
elementów, nawiercania i
kontroli, wysokiego sk³adowa-
nia oraz kontroli i zarz¹dza-
nia. Wspó³praca z Siemens
pozwala naszym studentom
zdobyæ certyfikaty uznawane
na ca³ym œwiecie, co otwiera
drzwi do pracy w renomowa-
nych firmach zarówno w Pol-
sce, jak i za granic¹.

- Co jeszcze mo¿e byæ ta-
kim motorem napêdowym,
zachêt¹ do podjêcia stu-
diów na Wydziale Technicz-
nym?

- Na studiach magisterskich
uruchomiliœmy now¹ specjal-
noœæ pod nazw¹ „Cyberbez-
pieczeñstwo”. W obliczu cyf-
rowej transformacji, ochrona
danych i systemów informa-
tycznych jest niezbêdna za-

równo dla firm i instytucji, jak i
dla indywidualnych u¿ytkow-
ników. Jesteœmy bardzo dum-
ni, ¿e uruchomiliœmy te¿ II
stopieñ studiów na kierunku
energetyka. To odpowiedŸ na
rosn¹ce zapotrzebowanie
rynku na wysoko wykwalifiko-
wanych specjalistów w tej
dziedzinie. Studia te s¹ skie-
rowane do osób, które
pragn¹ pog³êbiæ wiedzê i
umiejêtnoœci, zw³aszcza w
zakresie zaawansowanych
technologii elektroenerge-
tycznych oraz promowanych
ostatnio przez UE w kontek-
œcie energetycznym techno-
logii œrodowiskowych. Ponad-
to realizujemy wiele innowa-
cyjnych projektów
badawczo-rozwojowych we
wspó³pracy z lokalnymi
przedsiêbiorstwami, co stwa-
rza dodatkowe mo¿liwoœci dla

studentów. Nasza kadra
sk³ada siê z doœwiadczonych
praktyków i naukowców, któ-
rzy stale aktualizuj¹ progra-
my nauczania, aby odpowia-
da³y one na bie¿¹ce potrzeby
rynku.

- Jakie korzyœci p³yn¹ ze
studiowania na Wydziale,
szczególnie w odniesieniu
do oferowanych progra-
mów studiów dualnych?

- Studiowanie u nas to nie
tylko zdobywanie wiedzy teo-
retycznej, ale przede wszyst-
kim praktycznej. Nasze pro-
gramy studiów dualnych, uni-
kalne w skali regionu, ³¹cz¹
tradycyjne nauczanie z inten-
sywnymi praktykami zawodo-
wymi u ponad 40 renomowa-
nych pracodawców. Ju¿ od
pierwszego roku studenci
maj¹ okazjê poznaæ poten-
cjalnych pracodawców w ra-
mach organizowanych wyjaz-
dów studyjnych, pokazów i
warsztatów oraz podj¹æ de-
cyzjê o przyst¹pieniu do progra-
mu dualnego od drugiego roku
studiów. To pozwala im nie tylko
na zdobycie cennych doœwiad-
czeñ zawodowych, ale tak¿e na
rozpoczêcie pracy i uzyskiwa-
nie dochodów ju¿ w trakcie stu-
diów. Ka¿dy z naszych kierun-
ków jest dostosowany do aktua-
lnych potrzeb rynku pracy, a
programy nauczania s¹ stale
aktualizowane, aby zapewniæ
naszym studentom najwy¿szy
poziom kszta³cenia. Mamy rów-
nie¿ bogat¹ ofertê studiów ma-
gisterskich.

EW

Jesteśmy naprawdę dumni
z II stopnia studiów
Trzy pytania do prof. AJP dr. hab. Jaros³awa Beckera, dziekana oraz dr. in¿. £ukasza
Lemieszewskiego, prodziekana Wydzia³u Technicznego w AJP

● więcej wiadomości z AJP czytaj na www.echogorzowa.pl ●

- Czym jest Szko³a Dok-
torska, od kiedy funkcjonuje
i gdzie siê znajduje?

- Szko³a Doktorska to
najm³odszy twór w strukturach
Akademii im. Jakuba z Para-
dy¿a w Gorzowie. Zosta³a po-
wo³ana po to, by pomagaæ
m³odym naukowcom w
pog³êbianiu specjalistycznej
wiedzy, zapewniæ im mo¿li-
woœæ prowadzenia badañ nau-
kowych, a w efekcie przygoto-
waæ m³od¹ kadrê do samo-
dzielnego prowadzenia pracy
naukowej w przysz³oœci.
Szko³a Doktorska AJP roz-
poczê³a dzia³alnoœæ 1 pa-
Ÿdziernika 2023 roku. Obecnie
I rok kszta³cenia koñczy 16
doktorantów. Siedziba mieœci

siê w kampusie przy ul. Cho-
pina 52, administracja szko³y
znajduje siê w budynku nr 7,
pokój 225, gabinet dyrektora
w pokoju nr 224. Prowadzimy
równie¿ stronê internetow¹,
na której zamieszczamy istot-
ne informacje dla doktorantów
i osób pragn¹cych rozpocz¹æ
karierê naukow¹.

- Kto mo¿e studiowaæ w
Szkole Doktorskiej?

- Osoba, która posiada dy-
plom ukoñczenia studiów dru-
giego stopnia lub jednolitych
magisterskich, czyli posiada
stopieñ magistra, i pragnie
kontynuowaæ pracê ba-
dawcz¹, poszerzaæ wiedzê
specjalistyczn¹ i pisaæ dyser-
tacjê doktorsk¹.

- Jak¹ ofertê kszta³cenia
ma Szko³a i jakie mo¿liwoœci
stwarza doktorantom?

- Stwarzamy doktorantom
przyjazne œrodowisko do kon-
tunuowania prac badawczych,
przede wszystkim zapew-
niaj¹c dostêp do bibliotek, fi-
nansuj¹c lub dofinansowuj¹c
wyjazdy konferencyjne, sta¿e
naukowe. Doktoranci s¹ oto-
czeni opiek¹ swoich promoto-
rów naukowych, dbamy rów-
nie¿ o to, by zajêcia prowadzili
wybitni specjaliœci z danej
dyscypliny naukowej. Podkre-
œliæ nale¿y, i¿ s¹ to pracownicy
pierwszoetatowi naszej Uczel-
ni. Prê¿nie dzia³a Samorz¹d
Doktorantów oraz Interdyscy-
plinarne Ko³o Naukowe.

Obecnie prowadzimy nabór
w zakresie trzech dyscyplin
naukowych: in¿ynierii mecha-
nicznej, jêzykoznawstwa i pe-
dagogiki, bowiem w tych
trzech dyscyplinach AJP uzys-
ka³o prawo do nadawania
stopnia doktora. Przygotowali-
œmy cztery miejsca w zakresie
ka¿dej z dyscyplin. Proces re-
krutacyjny ma charakter jaw-
nego konkursu. Obejmuje dwa
etapy: ocenê z³o¿onych doku-
mentów oraz ocenê rozmowy
kwalifikacyjnej, w trakcie której
kandydat musi zaprezentowaæ
proponowane zagadnienie ba-
dawcze. Wszystkie szczegó³y
znajduj¹ siê na stronie Szko³y
Doktorskiej AJP.

EW

Proces rekrutacyjny ma charakter konkursu
Trzy pytania do prof. AJP dr hab. Joanny Rychter, dyrektor Szko³y Doktorskiej w AJP

Prof. AJP dr hab. Jarosław Becker (z lewej) - dziekan Wydziału
Techniczego i dr inż. Łukasz Lemieszewski - prodziekan WT
na tle laboratorium automatyzacji produkcji SIEMENS 
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- Doktoranci są otoczeni opieką swoich promotorów nauko-
wych - zapewnia prof. AJP dr hab. Joanna Rychter
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- Co wyró¿nia Wydzia³
Techniczny Akademii im.
Jakuba z Parady¿a w Go-
rzowie na tle innych uczelni
technicznych w Polsce?

- Nowoczesnym podejœciem
do kszta³cenia oraz œcis³¹
wspó³prac¹ z przemys³em.
Nasze laboratoria œrodowi-
skowe i technologiczne, któ-
rych na obecn¹ chwilê posia-
damy 16, s¹ wyposa¿one w
najnowszy sprzêt, co umo¿li-
wia studentom zdobywanie
praktycznych umiejêtnoœci na
œwiatowym poziomie. Na
przyk³ad, w laboratorium
technik CNC (Computerized
Numerical Control) studenci
mog¹ nauczyæ siê kinematyki
procesu toczenia i frezowa-
nia, optymalizacji procesów
obróbki ubytkowej, tworzenia
programów steruj¹cych obra-
biarkami CNC oraz analizy
komunikacji miêdzy obra-
biark¹ a operatorem. W za-
kresie automatyki prze-
mys³owej nasze laboratorium
wyposa¿yliœmy w now¹ liniê
technologiczn¹ Siemens, któ-
ra pozwala na rozwijanie
umiejêtnoœci w zakresie pro-
gramowania najnowszych
sterowników klasy S7-1500,
w tym równie¿ wykorzystanie
systemów wizyjnych w proce-
sach sterowania. Studenci
maj¹ dostêp do certyfikowa-
nego na dwóch poziomach
systemu szkoleniowego linii
produkcyjnej Siemens, który
jest wyposa¿ony w stacje ma-
gazynowania i transportu,
sk³adowania i monta¿u, mon-

ta¿u systemu mocowania ele-
mentów produkowanych, po-
miaru jakoœci wytworzonych
elementów, nawiercania i
kontroli, wysokiego sk³adowa-
nia oraz kontroli i zarz¹dza-
nia. Wspó³praca z Siemens
pozwala naszym studentom
zdobyæ certyfikaty uznawane
na ca³ym œwiecie, co otwiera
drzwi do pracy w renomowa-
nych firmach zarówno w Pol-
sce, jak i za granic¹.

- Co jeszcze mo¿e byæ ta-
kim motorem napêdowym,
zachêt¹ do podjêcia stu-
diów na Wydziale Technicz-
nym?

- Na studiach magisterskich
uruchomiliœmy now¹ specjal-
noœæ pod nazw¹ „Cyberbez-
pieczeñstwo”. W obliczu cyf-
rowej transformacji, ochrona
danych i systemów informa-
tycznych jest niezbêdna za-

równo dla firm i instytucji, jak i
dla indywidualnych u¿ytkow-
ników. Jesteœmy bardzo dum-
ni, ¿e uruchomiliœmy te¿ II
stopieñ studiów na kierunku
energetyka. To odpowiedŸ na
rosn¹ce zapotrzebowanie
rynku na wysoko wykwalifiko-
wanych specjalistów w tej
dziedzinie. Studia te s¹ skie-
rowane do osób, które
pragn¹ pog³êbiæ wiedzê i
umiejêtnoœci, zw³aszcza w
zakresie zaawansowanych
technologii elektroenerge-
tycznych oraz promowanych
ostatnio przez UE w kontek-
œcie energetycznym techno-
logii œrodowiskowych. Ponad-
to realizujemy wiele innowa-
cyjnych projektów
badawczo-rozwojowych we
wspó³pracy z lokalnymi
przedsiêbiorstwami, co stwa-
rza dodatkowe mo¿liwoœci dla

studentów. Nasza kadra
sk³ada siê z doœwiadczonych
praktyków i naukowców, któ-
rzy stale aktualizuj¹ progra-
my nauczania, aby odpowia-
da³y one na bie¿¹ce potrzeby
rynku.

- Jakie korzyœci p³yn¹ ze
studiowania na Wydziale,
szczególnie w odniesieniu
do oferowanych progra-
mów studiów dualnych?

- Studiowanie u nas to nie
tylko zdobywanie wiedzy teo-
retycznej, ale przede wszyst-
kim praktycznej. Nasze pro-
gramy studiów dualnych, uni-
kalne w skali regionu, ³¹cz¹
tradycyjne nauczanie z inten-
sywnymi praktykami zawodo-
wymi u ponad 40 renomowa-
nych pracodawców. Ju¿ od
pierwszego roku studenci
maj¹ okazjê poznaæ poten-
cjalnych pracodawców w ra-
mach organizowanych wyjaz-
dów studyjnych, pokazów i
warsztatów oraz podj¹æ de-
cyzjê o przyst¹pieniu do progra-
mu dualnego od drugiego roku
studiów. To pozwala im nie tylko
na zdobycie cennych doœwiad-
czeñ zawodowych, ale tak¿e na
rozpoczêcie pracy i uzyskiwa-
nie dochodów ju¿ w trakcie stu-
diów. Ka¿dy z naszych kierun-
ków jest dostosowany do aktua-
lnych potrzeb rynku pracy, a
programy nauczania s¹ stale
aktualizowane, aby zapewniæ
naszym studentom najwy¿szy
poziom kszta³cenia. Mamy rów-
nie¿ bogat¹ ofertê studiów ma-
gisterskich.

EW

Jesteśmy naprawdę dumni
z II stopnia studiów
Trzy pytania do prof. AJP dr. hab. Jaros³awa Beckera, dziekana oraz dr. in¿. £ukasza
Lemieszewskiego, prodziekana Wydzia³u Technicznego w AJP

- Jest pani dziekanem
„najm³odszego” wydzia³u na
gorzowskiej uczelni. Na
czym polega jego specyfi-
ka?

- Wydzia³ Nauk o Zdrowiu to
funkcjonuj¹cy od czterech lat
wydzia³, na którym studenci
mog¹ studiowaæ pielêgniar-
stwo I stopnia (studia licen-
cjackie); pielêgniarstwo II stop-
nia (studia magisterskie);
pielêgniarstwo pomostowe
(studia zawodowe dla pielêg-
niarek bêd¹cych absolwentka-
mi piêcioletniego liceum me-
dycznego); ratownictwo me-
dyczne I stopnia; dietetykê I
stopnia i od tego
nadchodz¹cego roku akade-
mickiego (2024/2025) analitykê
medyczn¹ (piêcioletnie studia
magisterskie). Specyfika wy-
dzia³u dotyczy mo¿liwoœci zdo-
bycia uprawnieñ
pozwalaj¹cych na realizacjê
planów zawodowych obej-
muj¹cych: promowanie zdro-
wia, profilaktykê chorób, zabu-
rzeñ od¿ywiania, sprawowanie
opieki nad osob¹ chor¹, z nie-
pe³nosprawnoœciami, umie-
raj¹c¹, pracê w publicznych i
niepublicznych zak³adach opie-
ki zdrowotnej, laboratoriach
diagnostycznych, pracê w po-
radniach chorób metabolicz-
nych, klubach fitness i sanato-
riach. To, co jest charaktery-
styczne w naszym systemie
kszta³cenia to tak¿e zajêcia la-
boratoryjne oraz w salach
umiejêtnoœci pielêgniarskich i

praktycznych, gdzie studenci
pielêgniarstwa, ratownictwa
medycznego, dietetyki i anali-
tyki medycznej mog¹ uczyæ siê
wykonywania zabiegów na
fantomach, przeprowadzania
badañ, przeprowadzania ana-
liz laboratoryjnych czy przygo-
towywania potraw w nowo-
czesnej pracowni ¿ywienia
cz³owieka w kontrolowanych
warunkach.

- Czy oznacza to, ¿e infra-
struktura wydzia³u w pe³ni
pozwala na realizacjê rozbu-

dowanych i skomplikowa-
nych programów studiów?

- Oczywiœcie, nie otrzymali-
byœmy zgody na uruchomienie
wy¿ej przedstawionych kierun-
ków, gdybyœmy nie spe³nili wy-
magañ w tym zakresie. Dodat-
kowo pracownie kierunków
medycznych zostan¹ przenie-
sione do nowo wybudowanego
budynku dydaktycznego przy
ulicy Chopina 52, a aktualny
budynek zostanie gruntownie
wyremontowany i przygotowa-
ny do pe³nienia roli Centrum

Symulacji Medycznej. Pozwoli
to na jeszcze wiêksz¹ profesjo-
nalizacjê edukacji i jakoœci
kszta³cenia, co w po³¹czeniu z
doœwiadczon¹ kadr¹ dydak-
tyczn¹ (aktywne zawodowo
pielêgniarki; ratownicy me-
dyczni; technolodzy ¿ywienia;
laboranci medyczni) jest gwa-
rancj¹ dobrze realizowanego
procesu kszta³cenia.

- Jak na to wszystko zapat-
ruj¹ siê studenci?

- Ich powinniœmy o to zapy-
taæ, ale obserwuj¹c jak wy-
pe³niaj¹ swoje studenckie za-
dania i jak anga¿uj¹ siê w do-
datkowe dzia³ania (inicjatywy
takie jak: „Bieg z w¹sem”;
„Bia³y tydzieñ”; „Moto Krew”;
honorowe krwiodawstwo - stu-
denci oddawali krew; organiza-
cja konkursu w zakresie resus-
cytacji kr¹¿eniowo - oddecho-
wej; „Lubuski Piknik Zdrowia”;
Gorzowskie Zawody o Puchar
Rektora AJP w Udzielaniu
Pierwszej Pomocy „Zostañ i
dzia³aj” i wiele innych wydarzeñ)
wiêkszoœæ ma okazjê zdobyæ
zarówno wiedzê i umiejêtnoœci
na wybranych kierunkach stu-
diów, ale tak¿e uczestniczyæ w
akcjach, których edukacyjny,
pomocowy oraz profilaktyczny
charakter wspiera nie tylko ich
oczekiwane kompetencje zawo-
dowe, ale uczy spo³ecznego za-
anga¿owania na rzecz innych
osób. Dlatego zapraszamy do
studiowania na naszym wydzia-
le!

EW

Pozwoli to na lepszą edukację
i jakość kształcenia
Trzy pytania do prof. AJP dr Doroty Skrockiej, dziekana Wydzia³u Nauk o Zdrowiu w AJP 

- Od pocz¹tku miesi¹ca na
Akademii im. Jakuba z Para-
dy¿a w Gorzowie funkcjonu-
je Wydzia³ Prawa i Bezpie-
czeñstwa. Na jakich obecnie
kierunkach mo¿na studio-
waæ na kierowanym przez
pani¹ Wydziale?

- Ze wzglêdu na dynamiczny
rozwój Wydzia³u oferujemy
naszym kandydatom i studen-
tom kolejne propozycje do-
tycz¹ce kszta³cenia w obsza-
rze nauk spo³ecznych. Uzys-
kanie przez Akademiê zgody
na kszta³cenie na kierunku
Prawo na jednolitych, piêcio-
letnich studiach magister-
skich, daje nowe mo¿liwoœci
rozwoju i zdobycia atrakcyjne-
go zawodu. Myœlê, ¿e dla
wszystkich uczelni prowadze-
nie m.in. takiego kierunku jest
nobilitacj¹ i podkreœleniem
statusu. Nasz Wydzia³ dziêki

intensywnemu rozwojowi kad-
ry naukowo-badawczej takie
prawo uzyska³. Poza kierun-
kiem Prawo nasi kandydaci
mog¹ studiowaæ na Wydziale
na takich kierunkach jak: Ad-
ministracja i Bezpieczeñstwo
Narodowe (studia I i II stopnia)
oraz Kryminologia Stosowa-
na (studia I stopnia). Warto
podkreœliæ, ¿e wszystkie na-
sze kierunki zosta³y pozy-
tywnie zweryfikowane przez
Polsk¹ Komisjê Akredyta-
cyjn¹, co gwarantuje wysoki
poziom kszta³cenia. Wszyst-
kie kierunki posiadaj¹ te¿
Certyfikaty jakoœci ISO
9001:2015, które poprzez
akredytacjê zewnêtrzn¹ po-
twierdzaj¹ wysoki poziom
kszta³cenia.

- Oferujecie kierunki prak-
tyczne, co to oznacza dla
kandydatów?

- Ze wzglêdu na oferowanie
kszta³cenia na kierunkach

praktycznych na Wydziale po-
siadamy te¿ odpowiedni¹

bazê w postaci laboratoriów.
To w nich, w warunkach nie-
mal identycznych do rzeczy-
wistych, studenci mog¹ przy-
gotowywaæ siê do przysz³ych
zadañ zawodowych. Swoje
kompetencje kszta³tuj¹ m.in.
w Interdyscyplinarnym Labo-
ratorium Analiz Europejskich
Systemów Bezpieczeñstwa
czy w Laboratorium Krymina-
listycznym. Oferowanie takich
form kszta³cenia pozwala le-
piej przygotowaæ siê studen-
tom do przysz³ych zadañ za-
wodowych i wejœcia na rynek
pracy.

- Nie sam¹ nauk¹ cz³owiek
¿yje. Co jeszcze oferuje Wy-
dzia³ swoim studentom?

- Oczywiœcie, poza zajêciami
studenci maj¹ mo¿liwoœæ roz-
wijaæ swoje zainteresowania w
ko³ach naukowych funkcjo-
nuj¹cych na Wydziale. Prê¿na

dzia³alnoœæ naszych studen-
tów skutkuje licznymi ich
udzia³ami w konferencjach
ogólnopolskich i miêdzynaro-
dowych, gdzie prezentuj¹
wyniki prowadzonych badañ.
Na Wydziale funkcjonuje te¿
Lubuska M³odzie¿owa Aka-
demia Bezpieczeñstwa i licz-
ne stowarzyszenia, w których
studenci mog¹ te¿ aktywnie
uczestniczyæ. Siln¹ stron¹
Wydzia³u s¹ realizowane
liczne projekty i granty, w
tym granty europejskie.
Oznacza to, ¿e ka¿dy stu-
dent mo¿e znaleŸæ coœ dla
siebie by rozwijaæ swoje za-
interesowania i podj¹æ te¿
próby odnalezienia siê w
naukowym œwiecie. Za-
chêcam i zapraszam do stu-
diowania na Wydziale Prawa
i Bezpieczeñstwa!

EW

Każdy student może znaleźć coś dla siebie
Trzy pytania do prof. AJP dr hab. Beaty Or³owskiej, dziekana Wydzia³u Prawa i Bezpieczeñstwa w AJP

Prof. AJP dr hab. Jarosław Becker (z lewej) - dziekan Wydziału
Techniczego i dr inż. Łukasz Lemieszewski - prodziekan WT
na tle laboratorium automatyzacji produkcji SIEMENS 

- Nie otrzymalibyśmy zgody na uruchomienie wyżej przedstawio-
nych kierunków, gdybyśmy nie spełnili wymagań w tym zakresie
- tłumaczy prof. AJP dr Dorota Skrocka
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- Na Wydziale funkcjonują liczne stowarzyszenia, w których
studenci mogą aktywnie uczestniczyć - mówi prof. AJP dr hab.
Beata Orłowska
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Przyprawy to produkty ro-
œlinne, najczêœciej w postaci
suszonej i mielonej lub ich
mieszaniny, u¿ywane do po-
prawienia smaku i aromatyzo-
wania potraw lub przetworów
spo¿ywczych. Stosowane na-
wet w niewielkich iloœciach
mog¹ wp³ywaæ na pracê
uk³adu pokarmowego. 

Roœliny przyprawowe w ja-
mie ustnej zwiêkszaj¹ wy-
dzielanie œliny, pobudzaj¹ wy-
dzielanie soku ¿o³¹dkowego,
zwiêkszaj¹ wydzielanie ¿ó³ci,
dzia³aj¹ moczopêdnie. Przy-
prawy s¹ czasami niezbêdne
do przyrz¹dzania potraw
ciê¿kostrawnych oraz warzyw
wzdymaj¹cych (str¹czko-
wych, kapustnych). 

Celem stosowania przy-
praw w ¿ywieniu cz³owieka
jest:

· zmniejszenie spo¿ycia soli,
· pobudzenie apetytu,
· zmodyfikowanie i wprowa-

dzenie nowych nut smaku
oraz zapachu do potraw,

· nadania potrawom
po¿¹danej barwy i wygl¹du,

· nadawanie kruchoœci pro-
duktom miêsnym,

· rozszerzenia asortymentu
potraw,

· stworzenie lub wypromo-
wanie nowych produktów
spo¿ywczych,

· oddzia³ywanie na konsys-
tencjê potraw,

· przed³u¿enie trwa³oœci
potraw dziêki w³aœciwo-
œciom przypraw takim jak
konserwuj¹cym, przeciwut-
leniaj¹cym i antybakteryj-
nym,

· nadania pewnej ekstrawa-
gancji w kuchni, objawiaj¹cej
siê w kulinarnych innowa-
cjach oraz trendach.

Roœliny przyprawowe, ze
wglądu na czêœæ morfolo-
giczn¹ roœliny, dzieli siê na
6 grup:

1) dostarczaj¹ce czêœci ziel-
nych (bazylia, cz¹ber, estra-
gon, koper ogrodowy, liœæ lau-
rowy, majeranek, melisa, mi-
êta, pietruszka zwyczajna,
oregano, rozmaryn lekarski,
sza³wia lekarska, tymianek),

2) dostarczaj¹ce kwiatów
(bez czarny, goŸdziki, szaf-
ran, kapary),

3) dostarczaj¹ce owoców
lub nasion (any¿, czarnuszka
siewna, dereñ jadalny, gor-
czyca siewna, ja³owiec, kar-
damon, kminek, kmin rzym-
ski, kolendra, koper ogrodo-
wy, koper w³oski, pieprz,
rokitnik, zwyczajny, wanilia
p³askolistna, ziele angielskie),

4) dostarczaj¹ce korzeni i
k³¹czy (chrzan, imbir, kurku-
ma),

5) dostarczaj¹ce kory (cyna-
mon, kasja),

6) dostarczaj¹ce cebule (ce-
bula, czosnek, por).

Grupa 1: roœliny przypra-
wowe dostarczaj¹ce czêœci
zielnych:

Bazyli ogrodowa - stosuje
siê wszystkie jej czêœci zielne
i ulistnione pêdy. Jej cennymi
olejkami eterycznymi s¹: lina-
nol, metylochawikol, kamfora,
a-pinol, cynamonian metylu i
eugenol. Bazyliê zaleca do
stosowania do:

· miês: baranina, wieprzowi-
na, cielêcina, indyk, ryby, sko-
rupiaki, ma³¿e,

· warzyw: groch, marchew,
ziemniaki, kapusta, czosnek
pomidory i sa³ata,

Wystêpuj¹cy w bazylii olejek
zawieraj¹cy estragol ma
dzia³anie mutagenne i dlate-
go jego stosowanie w prze-
myœle spo¿ywczym jest ogra-
niczone.

Bazylia wykazuje dzia³anie:
rozkurczaj¹ce, wykrztuœne, w
zaburzeniach trawienia, do
ok³adów ran. 

Cz¹ber ogrodowy - pocho-
dzi z Bliskiego Wschodu, sto-
suje siê wszystkie jego czêœci
zielne lub ca³e roœliny. Jego
cennymi olejkami (0,5%) s¹:
karwakrol, tymol, terpen, p-
cymol, które wykazuj¹ s³abe
w³aœciwoœci dezynfekuj¹ce.
Zawiera te¿ garbniki (5%),
¿ywice, œluzy, sole mineralne.
Stosuje siê jako przyprawê
do:

· potraw miêsnych; wieprzo-
wina, baranina, miêso mielo-
ne, podroby, indyk, królik,

· Zup,
· warzyw: fasolka szparago-

wa, str¹czkowe, grzyby, ziem-
niaki, pomidory,

· potraw ze zbó¿.
Cz¹ber wykazuje dzia³anie:

przeciwbakteryjne, pobu-
dzaj¹ce wydzielanie soku
¿o³¹dkowego, przeciw
wzdêciom i niestrawnoœciom.

Estragon (bylica draganek)
- u¿ywany jest do zaprawiania
octów zio³owych i musztardy,

do kiszenia ogórków i kapu-
sty. Estragonu nie nale¿y go-
towaæ. Dzia³a lekko moczop-
êdne; wzmaga wydzielanie
soków trawiennych i
uzupe³nia braki witaminy A.
Stosowany z regu³y w mie-
szankach zio³owych.

Karczoch (nie jest zio³em,
ale warzywem, jednak stosuje
siê jego listki) - pochodzi z
Etiopii. Od czasów rzymskich
spo¿ywane by³y nasady list-
ków okrywy koszyczków. Za-
wiera m.in: polifenole, flawo-
noidy, fitosterole garbniki,
wêglowodany (œluzy, pektyny,
inulina), witaminê C, E i z gru-
py B, karotenoidy, sk³adniki
(Fe, Ca, P, Mg). Znajduje za-
stosowanie jako przek¹ska,
do sporz¹dzania sa³atek, zup,
sosów. 

Karczoch wykazuje
dzia³anie: ¿ó³ciopêdne (cyna-
ryna) dla osób z zaburzenia-
mi trawiennymi lub kamic¹,
przeciwmia¿d¿ycowe, prze-
ciwbakteryjne, antyoksydacyj-
ne (kwas cholorogenowy,
kwercetyna, rutyna, antocyja-
ny, kwas galusowy, luteolina,
kwas kawowy, sylimaryna) i
przeciwnowotoworowe, opó-
Ÿnia starzenie siê, hepatopro-
tekcyjne, hipoglikemiczne
(inulina), przeciwtr¹dzikowe
(wyci¹gi).

Koper ogrodowy - pocho-
dzi z Azji, stosuje siê liœcie i
nasiona; (2-2,5% olejku kar-
won, limonen), kumaryny, fe-
nolokwasy, flowonoidy,
zwi¹zki mieralne. Zastosowa-
nie:

a) liœcie - sery, omlety, owo-
ce morza, zupy, sosy, ryby
(œledŸ, ³osoœ), cielêcina,
str¹czkowe,

b) nasiona - pieczywo, du-
szona kapusta, duszone mi-
êso, ry¿, likiery 

Koper wykazuje dzia³anie:
uspokajaj¹ce, poprawiaj¹ce
trawienie (odgazowuj¹ce),
rozkurczowe i wykrztuœne.

Liœæ laurowy (wawrzyn
szlachetny, liœcie bobkowe) -
zawiera olejki eteryczne bo-
gate w tlenki (cyneol)fenolu,

metylu, etery (estragol, enge-
nol), pektyny, garbniki, ¿ywi-
ce, gorzk¹ substancjê (lak-
ton). Znajduje zastosowanie
do:

· miêsa sma¿onego, pieczo-
nego, drobiu, galaret miês-
nych, pasztetów,

· ryb gotowanych i
sma¿onych,

· warzyw str¹czkowych,
marchwi, kapusty (bigosu, ka-
pustnika).

· zup: roso³u, jarzynowych i
miêsnych, 

· marynat oraz zalew do ma-
rynowania warzyw.

Liœci laurowy wykazuje
dzia³anie: wiatropêdne, na-
potne, wykrztuœne, detoksy-
kuj¹ce i przeciwwirusowe a
dodawany do potraw wspo-
maga trawienie. Nacieranie
nalewk¹ z liœcia laurowego
wspomaga w chorobach reu-
matycznych, a k¹piel z dodat-
kiem olejku wawrzynowego
jest pobudzaj¹ca.

Majeranek - stosuje siê wy-
suszone czêœci zielne oddzie-
lone od ³ody¿ek. Jej cennymi
olejkami (3%) s¹: terpinen,
terpineol, flawonoidy i garbni-
ki (10%), fenolokwasy. Znaj-
duje zastosowanie jako doda-
tek do:

· miêsa sma¿onego, wêdzo-
nego, mielonego, podrobów,
sma¿onej dziczyzny, 

· zup,
· potrawy z ryb (œledŸ, ³osoœ,

fl¹dra) i skorupiaki (raki
ma³¿e),

· potraw z warzyw (pomido-
rów, ziemniaków, fasolka,
str¹czkowe, kapustne, grzy-
by),

· potraw z jaj. 
Majeranek wykazuje

dzia³anie: rozkurczaj¹ce na
jelito grube, ¿ó³ciopêdne, ze-
wnêtrznie do trudno goj¹cych
siê ran, przeciw katarowi
(maœæ majerankowa), bakte-
riobójczy i owadobójczy (ole-
jek).

Melisa - stosuje siê wysu-
szone czêœci zielne oddzielo-
ne od ³ody¿ek. Zawiera 0,3%
olejku (cytral, linalol, cytrone-

lal), 5% garbników, fenolo-
kwasy, gorycze, œluz.  Znajdu-
je zastosowanie jako dodatek
do:

· do sa³atek, napojów
(œwie¿e liœcie),

· zup i sosów (suszone li-
œcie), 

· cielêciny i baraniny, pieczo-
nego drobiu, 

· ryb gotowanych w folii, sko-
rupiaków.

Melisa wykazuje dzia³anie:
przeciwwirusowe i uspoka-
jaj¹ce.

Miêta pieprzowa- stosuje
siê wysuszone czêœci zielne
oddzielone od ³ody¿ek. Za-
wiera olejki (3%), garbniki
(12%), karotenoidy i sterole.
Znajduje zastosowanie jako
dodatek do:

· do dañ z grochu, ziemnia-
ków, marchwi, papryki
(œwie¿e liœcie)

· do napojów (œwie¿e liœcie),
zup i sosów (suszone liœcie)

· miês: mielonego, baraniny,
wo³owiny gotowanej, drobiu, 

· pieczonych ryby.Miêta wy-
kazuje dzia³anie: rozkur-
czaj¹ce, ¿ó³ciopêdne, leczni-
cze leczenia dróg oddecho-
wych (mentol) i ran.

Oregano - zwany dzikim
majerankiem lub lebiodk¹,
stosuje siê wysuszone czêœci
zielne oddzielone od
³ody¿ek.  Znajduje zastoso-
wanie jako dodatek do:

· pikantnych potraw z pomi-
dorami, makaronem i gro-
chem, 

· miêsa z grilla, steków, miê-
sa mielonego.

Oregano wykazuje
dzia³anie: przeciwzapalne,
antyoksydacyjne i przeciw-
nowotworowe.

Rozmaryn lekarski - sto-
sowany g³ównie w kuchni
hiszpañskiej, ba³kañskiej,
meksykañskiej do miês,
wêdlin i sosów. Kwiaty doda-
je siê do sa³atek, natomiast
³odyga mo¿e byæ u¿ywana
jako szpikulec do szasz³yków
nadaj¹c im zapach i smak. 

Wyci¹gi z liœci rozmarynu
wykazuj¹ dzia³anie ¿ó³ciopê-
dne, wspomagaj¹ce nie-
strawnoœci.  Olejki dodawane
do rozgrzewaj¹cych k¹pieli
pomagaj¹ w bólach miêœnio-
wych i stanach reumatycz-
nych. 

Sza³wia lekarska - znajdu-
je zastosowanie do t³ustych i
ciê¿kostrawnych dañ miês-
nych (wpiera trawienie, zapo-
biega wzdêciom), dañ ryb-
nych, z dodatkiem grzybów
(neutralizuje ich zapach), z
dodatkiem warzyw korzenio-
wych. Mo¿e byæ stosowana
do dañ w³oskich razem z roz-
marynem (makaronów z so-
sem pomidorowym, focacci,
ravioli) oraz do deserów owo-
cowych (z mango, jab³ka,

gruszki). Sza³wia wykazuje
w³aœciwoœci antyseptyczne
(p³ukanie jamy ustnej przy In-
fekcjach/stanach zapalnych),
przeciwdrobonustrojowa,
przeciwzapalna, nieznacznie
hipoglikemizuj¹ca, wspiera
trawienie w nie¿ytach jelit i
¿o³¹dka, przeciwpotliwa.

Tymianek pospolity - sto-
suje siê wysuszone czêœci
zielne oddzielone od
³ody¿ek. Jej cennymi olejka-
mi s¹: tymol, karwakrol, p-cy-
mol, linalol, borneol, a-pinen.
Zawiera gorzk¹ taninê i dla-
tego nale¿y go dodawaæ do
potraw z umiarem.  Znajduje
zastosowanie jako dodatek
do:

· miêsa sma¿onego, z gril-
la, wêdzonego, mielonego,
podrobów, drobiu, dziczyzny,

· ryb (wêgorz, karp, ryby
marynowane) ma³¿e,

· potraw surowych i gotowa-
nych z ziemniaków,

· do potraw z papryki, 
· do potraw z cukinii i

bak³a¿anów, str¹czkowych
grzybów. 

Tymianek wykazuje
dzia³anie wykrztuœne (napa-
ry, wyci¹gi i olejki),
odka¿aj¹ce i rozkurczaj¹ce.

Nale¿y jak najkrócej prze-
chowywaæ œwie¿e zio³a z
tej grupy, gdy¿ tac¹ one
swoje walory, dlatego
mo¿na:

· wstawiæ do szklanki z
wod¹ do lodówki najlepiej
owiniête w foliê,

· lepiej nie myæ, a przecie-
raæ œciereczk¹ lub myæ po
zimna wod¹ i otrz¹sn¹æ,

· lepiej rozdrabniaæ pod-
czas miksowania w p³ynach,

· siekaæ du¿ym kuchennym
tasakiem na desce z tworzy-
wa sztucznego, bo drewnienia
deska poch³ania sok z zió³,

· do potraw gor¹cych doda-
waæ je na koñcu gotowania
(10-15 minut do koñca), z
wyj¹tkiem liœcia laurowego,
który stosujê siê na
pocz¹tku. 

Wiele z powy¿szych zió³
mo¿na kupiæ w stanie
œwie¿ym (w doniczkach, w
pêczkach) lub suszonym, aby
mieæ je do u¿ytku ca³y rok.
Zio³a przyprawowe mo¿na
wyhodowaæ na parapecie
okna, na balkonie, czy te¿ na
dzia³kach (inspekty, rabaty)
komponuj¹c piêkne zielniki,
bêd¹ce równie¿ ich ozdob¹.

Ci¹g dalszy w nastêpnym
numerze EchaGorzowa.pl.

DR HAB. IN¿. ZUZANNA GOLUCH,
PROF. UEW

KATEDRA TECHNOLOGII 
¯YWNOŒCI I ¯YWIENIA

WYDZIA³ IN¿YNIERII PRODUKCJI 
UNIWERSYTET EKONOMICZNY 

WE WROC³AWIU

Znaczenie ziół i przypraw w żywieniu człowieka (cz. I)
Z szerokiej gamy roœlin zielarskich (zió³) i roœlin przyprawowych przedstawione zostan¹ te najbardziej stosowane kulinarnie. Roœliny przyprawowe
znajduj¹ swoje zastosowanie równie¿ w lecznictwie (np. kminek, czarnuszka), a wiele zió³ leczniczych u¿ywa siê jako przypraw (sza³wia, tymianek).
Dzisiaj czeœæ pierwsza pt. ,,Roœliny przyprawowe dostarczaj¹ce czêœci zielnych’’.

Wiele ziół można kupić w stanie świeżym lub suszonym, aby mieć je do użytku cały rok
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- Blisko siedem lat w Go-
rzowie obowi¹zuje system
gospodarki odpadami z
podzia³em na piêæ frakcji:
papier, szk³o, plastik i me-
tal, odpady biodegrado-
walne oraz pozosta³e po
segregacji. Czy jako
mieszkañcy nauczyliœmy
siê ju¿ w tym czasie odpo-
wiednio segregowaæ odpa-
dy?

- W tym obszarze nast¹pi³a
znaczna poprawa, nasi
mieszkañcy znaj¹ zasady
segregacji, w znacznej mie-
rze trafiaj¹ce do nas odpady
s¹ poprawnie umieszczone
we w³aœciwych pojemnikach.
Niestety, po dostarczonych
odpadach jesteœmy jeszcze
w dalszym ci¹gu w stanie
okreœliæ miejsce ich pocho-
dzenia. Bardzo dobrze se-
gregacja przebiega w zabu-
dowie jednorodzinnej, s³abiej
natomiast w przypadku od-
padów pochodz¹cych z altan
przy zabudowie wielorodzin-
nej.

- Czyli œwiadomoœæ eko-
logiczna roœnie?

- Edukacja ekologiczna to
wa¿na czêœæ aktywnoœci IN-
NEKO. Spó³ka prowadzi sze-
reg dzia³añ podnosz¹cych
œwiadomoœæ w tym zakresie
wobec wszystkich grup wie-
kowych, choæ najlepszy od-
zew mamy od najm³odszych
mieszkañców. Czêsto nasz
zak³ad odwiedzaj¹ ucznio-
wie gorzowskich szkó³, któ-
rym na linii pokazujemy
drogê odpadów - od przyjê-
cia, poprzez sortowanie a¿
do surowca przekazywane-
go recyklerowi. Przybli¿amy
im hierarchiê postêpowania
z odpadami, z du¿ym naci-
skiem na etapy, które s¹ w
gestii mieszkañców, czyli:
zapobieganie ich powstawa-
niu i przygotowanie do po-
nownego u¿ycia, do kolej-
nych etapów, którymi ju¿ zaj-
mujemy siê na Instalacji
Komunalnej, w kolejnoœci
poddanie trafiaj¹cych do nas
odpadów recyklingowi, pro-
cesom odzysku lub uniesz-
kodliwianiu.

- Z czym nadal mamy naj-
wiêksze problemy? Z wy-
borem frakcji czy na prze-
szkodzie stoj¹ inne k³opo-
ty?

- Czêsto przy odbiorze tzw.
¿ó³tego worka (czyli odpadu
zbieranego selektywnie)
mieszkañcy wystawiaj¹ m.
in. meble ogrodowe z two-
rzyw sztucznych - sto³y,
krzes³a. Te przedmioty nie
powinny byæ ³¹czone z
frakcj¹ selektywn¹, a
zg³aszane za poœrednictwem
ZCG MG6 lub BOK INNEKO

jako odpad „gabarytowy” do
odbioru w wyznaczonym dla
tego rodzaju terminie lub
przekazywane do PSZOK.

Natomiast przy odbiorach
odpadów „gabarytowych” nie
odbieramy odpadów budow-
lanych (remontowych) czyli
m. in. umywalek i sedesów
ceramicznych oraz wanien.
Do tego rodzaju odpadów s¹
Punkty Selektywnej Zbiórki
Odpadów Komunalnych
(PSZOK), gdzie nale¿y takie
odpady dostarczyæ.

- Jakich jeszcze odpadów
przyk³adowo nie odbierze-
cie?

- Nie odbierzemy elemen-
tów z tworzywa, je¿eli po-

chodz¹ na przyk³ad z de-
monta¿u pojazdów samo-
chodowych. Czêstym
b³êdem jest równie¿ wysta-
wienie pe³nych kó³ samocho-
dowych, obieramy jedynie
zg³oszone opony bez felg,
zgodnie z norm¹ okreœlon¹
przez ZCG MG 6.

- Wyjaœnijmy naszym
Czytelnikom, gdzie trafiaj¹
odpady z przyosiedlowych
i przydomowych pojemni-
ków?

- Odpady wytworzone w
gorzowskich gospodar-

stwach domowych s¹ dostar-
czane pojazdami bezpylnymi
czyli tzw. „œmieciarkami” do
naszego zak³adu przy ulicy
Ma³yszyñskiej 180 w Gorzo-
wie, przez wiêkszoœæ gorzo-
wian nazywanego „wysypi-
skiem w Chróœciku”. W rze-
czywistoœci jednak mamy tu
Instalacjê Komunaln¹, na
której poddajemy odpady
wielu procesom, zmie-
rzaj¹cym do odzysku surow-
ców. W przypadku poszcze-
gólnych frakcji procesy siê
ró¿ni¹.

- Co siê z nimi dalej dzie-
je?

- Dostarczony odpad przez
pojazdy jest pozostawiany

po zwa¿eniu i weryfikacji na
platformie przyjêæ, st¹d trafia
na liniê sortownicz¹. Na linii
sortowniczej separujemy od-
pady na frakcje: tworzywa
sztuczne, wielomateria³owe
materia³y opakowaniowe,
metale, makulaturê i szk³o.
Znaczna czêœæ procesu od-
bywa siê mechanicznie z wy-
korzystaniem separatorów
elektromagnetycznych i wiro-
wo-pr¹dowych, na koñcu na-
si pracownicy w dwóch kabi-
nach doczyszczaj¹ rêcznie
poszczególne strumienie od-

padów, przed ich zbelowa-
niem i przekazaniem do re-
cyklingu.

- I tak jest z wszystkimi
odpadami?

- Niekoniecznie. Znacz¹co
odmienne jest nasze postê-
powanie z odpadem biode-
gradowalnym. Odpad ten
trafia do naszej kompostow-
ni, gdzie jest poddany biolo-
gicznemu recyklingowi, czyli
najproœciej okreœlaj¹c  jest to
proces kontrolowanego
rozk³adu masy organicznej.
Kontrolowany, poniewa¿ pil-
nujemy w³aœciwego natlenie-
nia, temperatury i wilgotno-
œci tych odpadów.

- Ile rocznie ton odpadów
ulega biodegradacji i jaki
rodzaj odpadów trafia naj-
czêœciej do biodegradacji?

- Temu procesowi rocznie
poddajemy 15 tysiêcy ton
odpadów biodegradowal-
nych, czyli pochodzenia ro-
œlinnego.

- Co to jest Instalacja Ko-
munalna, gdzie siê znajdu-
je i ile osób przy niej pra-
cuje?

- Instalacja Komunalna to
zak³ad pracy przetwarzaj¹cy
odpady komunalne,
spe³niaj¹cy wymagania i nor-
my œrodowiskowe oraz ko-
rzystaj¹cy z najlepszej do-
stêpnej techniki i technologii.
W naszym zak³adzie obec-
nie pracuje na ró¿nych sta-
nowiskach 75 osób.

- Jak wygl¹da ju¿ osta-
teczna segregacja podczas
przetwarzania odpadów?

- Pokrótce przytoczê na-
zwy, jakich potocznie

u¿ywaj¹ nasi pracownicy,
Czytelnikom bêdzie to bar-
dziej dostêpne. Wybierane z
odpadów surowce s¹ grupo-
wane na tzw. „PET” odrêbnie
bezbarwny, niebieski i zielo-
ny, metale ¿elazne i
nie¿elazne, chemia tzw.
„miêkka i twarda”, folia, ma-
kulatura - osobno papier i
karton, tetra-paki. Ka¿dy z
wymienionych rodzajów jest
belowany na prasie, a na-
stêpnie transportowany do

dalszego recyklerskiego
przerobu ju¿ poza naszym
zak³adem.

- Co siê dzieje z odpada-
mi zmieszanymi, które tra-
fiaj¹ na instalacjê?

- Odpady zmieszane s¹
poddawane temu samemu
procesowi, o którym wspom-
nia³em wczeœniej, jednak od-
zysk surowców z tzw. czar-
nego pojemnika  jest zdecy-
dowanie ubo¿szy.

- Jak przebiega proces
przetwarzania odpadów
zielonych, co z nimi siê da-
lej dzieje?

- Po roz³adunku odpadów
pochodz¹cych z br¹zowego
pojemnika, nastêpuje od-
dzielenie zanieczyszczeñ
innych ni¿ odpady bio, a
nastêpnie rozdrobnienie
odpadów, mechaniczne
formowanie pryzm, moni-
torowany proces kompos-
towania  - kontrola napo-
wietrzenia, temperatury i
wilgotnoœci, trwaj¹cy
oko³o 10 tygodni z kilku-
krotnym przerzuceniem,
nastêpnie surowiec jest
mechanicznie przesiewa-
ny, po przesianiu produkt
jest z³o¿ony w boksie do
uzyskania w³aœciwych pa-
rametrów. W tym etapie
czêsto jest poddawany ba-
daniom laboratoryjnym.
Finalnie uzyskujemy œro-
dek poprawiaj¹cy w³aœci-
woœci gleby, który traci
status odpadu.

- Dziêkujê za rozmowê.
ROBERT BOROWY

�11Wrzesień 2024 r. PRoSTo Z MIASTA

Spółka prowadzi szereg działań
podnoszących świadomość w tym
zakresie wobec wszystkich grup

wiekowych, choć najlepszy odzew
mamy od najmłodszych mieszkańców

r  e  k  l  a  m  a

Edukacja ekologiczna to ważna
część aktywności naszej Spółki
Rozmowa z Krzysztofem Ko³eckim, dyrektorem Zak³adu Instalacji Komunalnej INNEKO w Gorzowie

- Po dostarczonych odpadach jesteśmy jeszcze w dalszym ciągu w stanie określić miejsce ich pochodzenia - przyznaje
dyrektor Krzysztof Kołecki
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Podstêpnie, w ramach poko-
jowej wizyty w Gdañsku, 400
metrów od Westerplatte zacu-
mowa³ niemiecki pancernik
Schleswig-Holstein i z ogrom-
nych dzia³ o godz. 4.45 wy-
strzeli³ 330-kilogramowe poci-
ski w kierunku polskiej placów-
ki. ¯o³nierze polscy mieli
rozkaz utrzymaæ swoje poste-
runki jedn¹ dobê, a bronili ich
przez siedem dni. Zginê³o
wówczas 15 westerplatczy-
ków, a 50 zosta³o rannych. Do-
wódca mjr Henryk Sucharski,
ze ³zami w oczach, musia³
og³osiæ kapitulacjê. W tym sa-
mym czasie Niemcy rozpocz-
êli nalot bombowy na bez-
bronny 16-tysiêczny Wieluñ,
na jego pogr¹¿onych we œnie
mieszkañców. Sztukasy od
godziny 4.50 do 14.00 zrzuci³y
na to polskie miasto 380 bomb
o ³¹cznej wadze 46 ton, za-
mieniaj¹c je w gruzowisko.
„Co siê tam wtedy dzia³o…
Matki i ojcowie z dzieæmi w ra-
mionach uciekali do piwnic, do
ogrodów i budynków gospo-
darczych… P³acz dzieci, jêk
rannych, panika… Zginê³o
oko³o dwóch tysiêcy mieszka-
ñców, by³o kilkuset rannych, a
pierwsze bomby najpierw tra-
fi³y w Szpital Wszystkich Œwi-
êtych. Wieluñ zniszczono w
75% - mówi jeden ze œwiad-
ków. 

Niemiecka machina zbrodni
sz³a przez Polskê z si³¹ 1,8
mln ¿o³nierzy, 2,8 tys. czo³gów,
11 tys. armat i 2 tys. samolo-
tów. Polska wystawi³a naprze-
ciw agresorowi niez³¹ milio-
now¹ armiê i tylko jedn¹
czwart¹ tego uzbrojenia, które
mieli najeŸdŸcy. Niemcy byli
dobrze przygotowani do znisz-
czenia Polski oraz likwidacji
narodu polskiego. Adolf Hitler
w swoim przemówieniu
wyg³oszonym 22 sierpnia
1939 r. w Obersalzbergu do
oficerów Wehrmachtu,
dzieñ przed podpisaniem
paktu Ribbentrop-Mo³otow,
przedstawi³ g³ówne cele, ja-
kie niemieckie wojska mia³y
realizowaæ w Polsce: „Na-
sz¹ si³¹ jest nasza szybkoœæ
i nasza brutalnoœæ. [...] W
tym celu przygotowa³em na
razie tylko na wschodzie
moje oddzia³y Totenkopf,
rozkazuj¹c im zabijaæ bez
mi³osierdzia i bez litoœci
mê¿czyzn, kobiety i dzieci
polskiego pochodzenia i
polskiej mowy. Tylko w ten
sposób zdobêdziemy prze-
strzeñ ¿yciow¹, której po-
trzebujemy. […] Polska zo-
stanie wyludniona i zasied-
lona Niemcami. […] Po
œmierci Stalina, który jest
ciê¿ko chorym cz³owiekiem,
rozbijemy Zwi¹zek Radziec-
ki. A wówczas nastanie

okres panowania Niemiec
nad œwiatem. [...] B¹dŸcie
twardzi, b¹dŸcie bezlitoœni,
dzia³ajcie szybciej i brutal-
niej ni¿ przeciwnicy. […] A
teraz na wroga! W Warsza-
wie bêdziemy œwiêciæ przy-
witanie!” [Ÿród³o: Tadeusz
Ku³akowski, Gdyby Hitler zwy-
ciê¿y³..., KiW, W-wa 1959].

Niestety, Zachód Polskê
zdradzi³ i pozostawi³ bez po-
mocy. Wielka Brytania i Fran-
cja wypowiadaj¹ wojnê Niem-
com, a ju¿ 12 wrzeœnia radio
podaje, ¿e nie podejm¹
dzia³añ przeciw Niemcom. Ale
to nie koniec zdrad wobec Pol-
ski. 17 wrzeœnia 1939 r.
Zwi¹zek Radziecki, zgodnie
z diabelskim tajnym paktem
Ribbentrop-Mo³otow podpi-
sanym 23 sierpnia 1939 r.,
zaatakowa³ Polskê od
wschodu. Stalin i Hitler po-
stanowili wtedy, ¿e niepo-
dleg³a Polska oraz naród
polski nie maj¹ prawa ist-
nieæ. Armia Czerwona bez
wypowiedzenia wojny przekra-
cza granicê Polski. Wojsko
Polskie otrzyma³o rozkaz nie-
podejmowania walki z Rosja-
nami, aby nie dopuœciæ do
zniszczenia armii. Rz¹d polski
i prezydent Ignacy Moœcicki
udaj¹ siê do Rumunii. Tam
zostaj¹ internowani, nie podpi-
suj¹ z najeŸdŸcami kapitulacji.
Polska jako pañstwo bêdzie
wiêc trwa³a, bo utworzy³ siê
rz¹d W³adys³awa Sikorskiego
na uchodŸstwie, powstaje Pol-
skie Pañstwo Podziemne, for-
muje siê polskie wojsko na
wschodzie i na zachodzie. Pó-
Ÿniej siê okaza³o, ¿e jest to je-
dyny taki fenomen narodowej
determinacji na œwiecie. 17
wrzeœnia 1939 r. bolszewicy
wbijaj¹ nó¿ w plecy Polsce;
nastêpuje czwarty rozbiór Pol-
ski pomiêdzy Rosjê bolsze-
wick¹ a hitlerowskie Niemcy. 

„W ci¹gu kilku dni na
ca³ych Kresach Wschod-
nich pojawili siê ¿o³nierze
sowieccy, a na ich czele ja-
cyœ komisarze. Komisarze
wydali bolszewikom polece-
nie »rozku³aczania« pol-
skich ch³opów i folwarków.
Jak zaraza rozpoczêli wy-
wóz na Sybir i masowy ra-
bunek ró¿nych dóbr z za-
gród bogatszych rodzin. Du-
chowni katoliccy byli
szczególnie przeœladowani
przez nazistów i przez bol-
szewików” - opowiada³ mój
ojciec. W 1941 r. zmieni³ siê
front i do Polski weszli Niemcy,
bo rozpoczêli atak na Zwi¹zek
Radziecki. Wtedy zaczê³y siê
wywózki na roboty do Niemiec
oraz eksterminacja ¯ydów. 

Ca³y system gu³agów uru-
chomiono ju¿ w 1923 r. za
czasów Lenina i zakoñczy³ siê

on dopiero po œmierci Stalina
w 1953 r. „Do roku 1956 sys-
tem ten poch³on¹³ 60 milionów
ofiar” - szacuje ³agiernik Ale-
ksander So³¿enicyn. Bolszewi-
cy bestialstwem dorównywali
Niemcom. Gwa³cili, okradali,
niszczyli, wywozili na Sybir,
mordowali inteligencjê, wpro-
wadzali terror. Bolszewicy wy-
wo³ali trzy wielkie klêski g³odu
w latach 1921-1947 na Ukrai-
nie i zmar³o wtedy 10 milionów
ludzi. Socjalistyczny terror
1936-1938 poch³on¹³ 800 tys.
ofiar. Komunizm w Europie
Œrodkowej kosztowa³o ¿ycie
400 tys. osób. Operacja pol-
ska NKWD poch³onê³a 200
tys. ofiar, a zbrodnia katyñska
22 tys. zabitych bez s¹du i wi-
ny. Setki tysiêcy Polaków nie
wróci³o ze zsy³ek na Sybir, ty-
si¹ce zamarz³o w drodze, setki
tysiêcy dzieci umar³y z g³odu,
ch³odu i chorób. Podczas II
wojny œwiatowej ¿ycie straci³o
ogó³em od 50 do 78 milionów
ludzi. Z r¹k Ukraiñców pod-
czas rzezi wo³yñskiej ¿ycie
straci³o ok. 100 tys. Polaków.

Osobny rozdzia³ niemieckiej
eksterminacji to plan unice-
stwienia polskiego i ¿ydow-
skiego narodu. Polska jednak
nie skapitulowa³a i walczy³a
dalej. Powstaje Armia Krajo-
wa, partyzantka i formuje
siê wojsko na wschodzie i
na zachodzie. Warszawa wal-
czy i  poddaje siê dopiero 22
wrzeœnia, do 2 paŸdziernika
bohatersko broni siê Hel, a do
6 paŸdziernika broni siê gen.
Franciszek Kleeberg ze swoj¹
armi¹ „Polesie”. W kampanii
wrzeœniowej poleg³o 70 tys.

polskich ¿o³nierzy, 150 tys.
zosta³o rannych, a 400 tys. tra-
fi³o do niewoli. Niemcy plano-
wa³y z Polsk¹ wojnê b³yska-
wiczn¹, a trwa³a ona piêæ ty-
godni; póŸniej w podziemiu i
poza granicami. Polski ¿o³-
nierz spowodowa³, ¿e armia
niemiecka straci³a 45 tys.
¿o³nierzy, 1000 czo³gów i 700
samolotów - 30% stanu. Polski
¿o³nierz walczy³ m.in. pod Tob-
rukiem, pod Monte Casino, w
obronie Anglii i podczas wy-
zwalania Holandii, bra³ te¿
udzia³ w walkach w Afryce, o
Wa³ Pomorski oraz w forsowa-
niu Odry pod Siekierkami w
drodze do Berlina. To ¿o³nierz
I Armii Wojska Polskiego jako
pierwszy zatkn¹³ w Berlinie
bia³o-czerwon¹ flagê na
Reichstagu. 

A przecie¿ to by³o tak nie-
dawno… ¯yj¹ jeszcze ofiary,
Dzieci Wojny, nasze babcie i
nasi dziadkowie, skrzyw-
dzeni wojn¹. ¯yj¹ te¿ jeszcze
nieliczni ich oprawcy, którzy
kierowani ob³êdnym narodo-
wym socjalizmem siali œmieræ i
biedê. Tylko niewielu niemiec-
kich sprawców zbrodni stanê³o
przed s¹dem sprawiedliwoœci.
Ob³owieni w cudze dobra ¿yli
sobie w dostatku i na ró¿nych
stanowiskach w Niemczech.
Bolszewików w ogóle nie
os¹dzono. Amerykañski histo-
ryk Richard Pipes podaje, ¿e
ofiar ró¿nych socjalizmów i ko-
munizmów jest znacznie
wiêcej. Jego zdaniem rewolu-
cja leninowska mog³a
poch³on¹æ 9 milionów.
So³¿enicyn zaœ podaje, i¿ ofiar
ró¿nych komunizmów by³o

95,9 miliona. Z kolei Norman
Davies w swej ksi¹¿ce Europa
mówi o 50 milionach, nie
uwzglêdniaj¹c ofiar II wojny
œwiatowej. Józef Stalin ma na
swoim koncie kilkakrotnie
wiêcej ofiar ni¿ jego „uczeñ”
Adolf Hitler. W Europie Za-
chodniej œwiadomoœæ tych so-
cjalistycznych zbrodni jest dziœ
niewielka. Stawia siê pomniki
Leninowi i Marksowi, a Stalin
nie zosta³ os¹dzony ani w
Rosji, ani na Zachodzie. 

Polska w II wojnie œwiato-
wej ponios³a najwiêksze
straty ludnoœciowe, które
wynios³y 5 mln 219 tys. oby-
wateli, w tym prawie po³owa
to polscy ¯ydzi. Zginê³o
wtedy 2,02 mln polskich
dzieci, 1,5 mln zosta³o siero-
tami i pó³sierotami, a kilka-
set tysiêcy by³o inwalidami
lub dozna³o powa¿nego
uszczerbku na zdrowiu. 200
tys. dzieci Niemcy ukradli
polskim matkom i wywieŸli
do germanizacji. Katalog
martyrologii polskich Dzieci
Wojny jest znacznie d³u¿szy.

W 1990 r. wyliczono, i¿ straty
wojenne ponios³o ponad 13
mln obywateli polskich. Z tego
tytu³u poszkodowanym Po-
lakom i ich spadkobiercom
nale¿a³oby siê ponad 285
mld dolarów. Podczas II woj-
ny œwiatowej Warszawê znisz-
czono w 85% - pokazuje to
Muzeum Powstania Warszaw-
skiego. Niemcy pozostawili
Polaków po wojnie w bezna-
dziejnej sytuacji. Zniszczyli
nam ponad 162 tys. budyn-
ków mieszkalnych, 353 876
zagród wiejskich, 14 tys. fab-
ryk, 84 tys. warsztatów rze-
mieœlniczych i 968 tys. gospo-
darstw domowych. Zrujnowali
wówczas 72% zabudowy
mieszkalnej Polski oraz ok.
80% zabytków; zdewastowali
nasze muzea, teatry, kina, do-
my kultury, koœcio³y i biblioteki.
Zniszczyli nam nieodwracalnie
22 miliony ksi¹¿ek. Niemcy
zrabowali Polsce ponad 616
tys. dzie³ sztuki. Zrujnowali
nam szko³y i uniwersytety,
szpitale, oœrodki zdrowia i sa-
natoria. Zniszczyli 65% prze-
mys³u chemicznego i 64% po-
ligraficznego, 60% elektro-
technicznego, ponad 55%
odzie¿owego, 53% spo¿yw-
czego, 48% metalowego, zde-
wastowali tak¿e polskie rolnic-
two. Polskie Biuro Odszko-
dowañ Wojennych, wg
wartoœci z 2004 r., oszaco-
wa³o polskie straty na ok.
700 miliardów dolarów, a
obecnie, po przeliczeniu,
wynosz¹ one 6,2 biliona
z³otych (wg raportu komisji
Mularczyka).

A co zrabowali Polsce Rosja-
nie? Profesor Marek Kornat

mówi („Rzeczpospolita”,
17.03.2017), ¿e Sowieci grabi-
li przede wszystkim nasze
dobra przemys³owe, urz¹dze-
nia fabryczne, tory kolejowe
oraz zwierzêta gospodarskie.
Rabowali nam tak¿e cenne
obrazy, zbiory biblioteczne,
dzie³a sztuki oraz zasoby mu-
zeów. W 1998 r. w Dumie
uchwalono ustawê, która kate-
gorycznie zabrania zwrotów
dóbr kultury i sztuki - rozmowy
z Rosjanami na ten temat s¹
wiêc niemo¿liwe. Otwarty
jednak pozostaje problem
niemieckich odszkodowañ,
jako od sprawców wojny.
Uchwa³a o niemieckich repa-
racjach wojennych w Sejmie
zapad³a 10 wrzeœnia 2004 r.
oraz 14 wrzeœnia 2022 r. Pod-
jête uchwa³y zobowi¹zuj¹ pol-
ski rz¹d do wyegzekwowania
od Niemiec reparacji wojen-
nych z tytu³u grabie¿y i znisz-
czeñ podczas II wojny œwiato-
wej.

W miêdzyczasie powsta³a w
Polsce „koalicja” proniemiecka
neguj¹ca reparacje dla Polski.
Dlaczego? W œwietle prawa
miêdzynarodowego nie ma
¿adnego dokumentu zrzecze-
nia siê reparacji wojennych
przez Polskê. Niemcy
chcia³yby o swoich winach za-
pomnieæ i ¿adnych reparacji
ani odszkodowañ nie p³aciæ.
„Je¿eli nie ma ¿adnej kary za
wywo³anie wojny, je¿eli ktoœ,
kto wywo³a³ wojnê, na tej woj-
nie siê wzbogaci³ poprzez wy-
zyskiwanie ludzi, poprzez
pracê przymusow¹, zrabowa³
swojego s¹siada, okrad³ i on
do dzisiaj tak naprawdê nie
poniós³ ¿adnej konsekwencji,
to jest to amoralne i to tak na-
prawdê w mojej ocenie
w³aœnie jest zachêcaniem w
ogóle do wojen” - powiedzia³
pose³ A. Mularczyk, przewod-
nicz¹cy Zespo³u ds. Odszko-
dowañ. Wskutek wojennych
dzia³añ najbardziej ucierpia³y
polskie dzieci. Po wojnie na
zgliszczach miast dozna³y bie-
dy, tu³aczki, niedo¿ywienia i cho-
rób; poszukiwa³y swych naj-
bli¿szych i walczy³y o przetrwa-
nie. Zmaga³y siê wówczas w
wyrównaniu swych utraconych
szans edukacyjnych i zawodo-
wych. To w³aœnie Dzieci Wojny
maj¹ ogromny wk³ad w odbu-
dowê zniszczonej Polski; to
nasi pionierzy, nasze mamy i
nasi ojcowie, babcie i dziadko-
wie, to dziœ seniorzy najstar-
szej generacji, których ¿yje w
Polsce obecnie ok. 2,5 mln. To
oni dzisiaj mówi¹: „Dla spra-
wiedliwoœci od wspó³czes-
nych Niemiec powinniœmy siê
domagaæ i wyegzekwowaæ
stosowne odszkodowania i
zadoœæuczynienia”. 

AUGUSTYN WIERNICKI

Przynieśli Polakom śmierć, krzywdę,
zniszczenia i grabieże
1 wrzeœnia 1939 r. niemieckie wojska rozpoczynaj¹ inwazjê na Polskê bombardowaniem Wielunia oraz ostrza³em Westerplatte. 

Augustyn Wiernicki, absolwent Akademii Rolniczej i
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, od 1982 przedsię-
biorca i właściciel znanej firmy w Gorzowie Wlkp., były
radny, doradca wojewody w latach 2000-2001, społecznik,
od 1992 r. prezes i założyciel Stowarzyszenia Pomocy
Bliźniemu im. Brata Krystyna. Prezes  Zespołu
Koordynacyjnego Związków i Stowarzyszeń Dzieci Wojny
w Polsce (z siedzibą w Gorzowie Wlkp.). Członek Zespołu
Organizacyjnego Narodowego Kongresu Trzeźwości.
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Przypomnijmy poczet go-
rzowskich medalistów olim-
pijskich. Pierwszym naszym
sportowcem, który stan¹³ na
podium by³ Zenon Jasku³a
(Orlêta Gorzów), który w
1988 roku w Seulu razem z
polskim zespo³em wywalczy³
srebrny medal w kolarskim
wyœcigu dru¿ynowym. Czte-
ry lata póŸniej w Barcelonie
po srebro w kajakarstwie
siêgn¹³ Wojciech Kurpiew-
ski (Admira Gorzów).

Tomasz Kucharski (AZS
AWF Gorzów) wywalczy³
dwa z³ote medale w wioœlar-
stwie, najpierw w Sydney w
2000 roku, potem w Atenach
w 2004 roku. W Pekinie w
2008 roku, tak¿e w tej samej
dyscyplinie, mistrzem olim-
pijskim zosta³ Micha³ Je-
liñski (AZS AWF).

W kajakarstwie pierwsze
medale wœród kobiet trafi³y
do Anety Pastuszki i Beaty
Soko³owskiej (MKKS Go-
rzów) w 2000 roku i by³ to
medal br¹zowy. Cztery lata
póŸniej obie panie ponownie
by³y trzecie, ale Pastuszka
p³ywa³a ju¿ w barwach Po-
snanii Poznañ. W 2012 roku
w Londynie i 2016 roku w
Rio de Janeiro na
najni¿szym stopniu podium
stawa³a Karolina Naja (AZS
AWF), natomiast w 2021 ro-
ku w Tokio startowa³a ona
ju¿ jako zawodniczka Posna-
nii, ale razem z ni¹ po srebr-
ny i br¹zowy medal siêgnê³a
Anna Pu³awska z AZS
AWF.

Gorzowscy sportowcy do-
tychczas mieli udzia³ przy
zdobyciu 11 olimpijskich me-
dali (3 z³ote, 3 srebrne i 5
br¹zowych), ale co ciekawe,
jeszcze ¿adnemu z nich nie
uda³o siê wywalczyæ medalu
w konkurencji indywidualnej.

Po szeœciu z rzêdu ,,meda-
lodajnych’’ igrzyskach od
2000 roku wierzyliœmy, ¿e
tak¿e po Pary¿u bêdziemy
œwiêtowaæ sukcesy naszych
sportowców, ale ka¿da seria,
nawet ta najpiêkniejsza kie-
dyœ ma swój koniec.

W stolicy Francji gorzowski
sport mia³ czworo swoich re-
prezentantów. Najbardziej li-
czyliœmy na Annê Pu³awsk¹.

Nasza kajakarka by³a o w³os
od medalu w wyœcigu czwó-
rek na 500 metrów. Niestety,
polskiej osadzie do podium
zabrak³o 0,24 sekundy.
Skoñ-czy³o siê na czwartym
miejscu. Mistrzyniami olim-
pijskimi zosta³y Nowozeland-
ki, po srebrny medal
siêgnê³y Niem-ki, a br¹zowy
trafi³ do Wêgierek. Razem z
gorzowiank¹ w osadzie
pop³ynê³y Karolina Naja,
Adrianna K¹kol i Dominika
Putto. 

Skoro nie uda³o siê stan¹æ
na podium w czwórce, to
wierzyliœmy, ¿e po medal
siêgnie nasza eksportowa
dwójka Pu³awska-Naja. I tu-
taj spotka³o nas rozczarowa-
nie. Srebrne medalistki z To-
kio, mistrzynie œwiata i Euro-
py sprzed dwóch lat nie
awansowa³y nawet do wyœci-
gu fina³owego, a w finale B
zajê³y dopiero czwarte miejs-
ce. Zaraz po zawodach obie
przyzna³y, ¿e to nie by³y ich
zawody, nie to miejsce, nie
ten dzieñ, nie ten tydzieñ.
Doda³y te¿, ¿e mia³y k³opoty
z wiatrem, z wyj¹tkowym na

paryskim akwenie, przez co
pogubi³y siê technicznie.

- Nasze odczucia by³y po-
zytywne. Na treningach nic
nie wskazywa³o na to, co siê
tutaj wydarzy³o. Bêdê dalej
siê czepiaæ tych warunków,
które bardzo przeszkodzi³y i
nie pozwoli³y nam pop³yn¹æ
tego, na co by³yœmy przy-
gotowane. Trzeba siê po
tym pozbieraæ. Przed
chwil¹ wspomnia³am w
g³owie moment, gdy
sta³yœmy i rozmawia³yœmy
razem w Tokio. Wtedy te¿
p³aka³am. Teraz tak¿e ³zy
mi siê zbieraj¹, ale niestety,
nie ze szczêœcia - przyzna³a
w rozmowie w TVP Sport
Anna Pu³awska.

Drug¹ nasz¹ medalow¹
nadziej¹ by³ Wiktor G³azu-
now. Kanadyjkarz AZS AWF
Gorzów nie by³ jednak tak
powa¿nym kandydatem do
medalu jak Pu³awska, ale
walczy³ dzielnie i dziêki
ogromnej ambicji zaj¹³ szós-
te miejsce w wyœcigu jedy-
nek na 1000 metrów, co jest
wynikiem dla niego bardzo
dobrym.

- Czu³em siê bardzo moc-
ny, dlatego oczekiwania
mia³em wiêksze - mówi³ w
rozmowie z Eurosport Pol-
ska gorzowski kanadyjkarz. -
Trochê ze startu mi nie po-
sz³o, poczu³em, jak rywale
mi odskoczyli. Stara³em siê
pop³yn¹æ mocniej na finiszu,
trochê nawet mi siê uda³o
dojœæ rywali, ale strata by³a
ju¿ spora, ¿eby powalczyæ o
medal. Nie mogê powie-
dzieæ, ¿e jestem smutny, bo
sam awans do fina³u jest na-
prawdê du¿ym sukcesem.
Ju¿ myœlê o nastêpnych ig-
rzyskach za cztery lata. W
Los Angeles bêdê chcia³ po-
walczyæ o medal - doda³ Wik-
tor G³azunow.

W lekkoatletyce na starcie
zobaczyliœmy dwójkê repre-
zentantów ALKS AJP Go-
rzów. W eliminacjach w sko-
ku dal pañ startowa³a Nikola
Horowska, natomiast w eli-
minacjach rzutu oszczepem
panów Cyprian Mrzyg³ód.

Nikola Horowska to cztero-
krotna mistrzyni kraju, która
pojecha³a na igrzyska jako
pierwsza Polka w tej konku-

rencji od 28 lat. Ostatni raz
przedstawicielkê w skoku w
dal mieliœmy w Atlancie w
1996 roku, a by³a ni¹ Agata
Kaczmarek. Niestety, razem
z Horowsk¹ nie móg³ poje-
chaæ jej trener klubowy To-
masz Saska, który nie otrzy-
ma³ akredytacji i na paryskim
stadionie Stade de France
pojawi³ siê jako kibic
walcz¹cy o miejsce, z które-
go móg³by przekazywaæ
wskazówki swojej pod-
opiecznej. W tych partyzan-
ckich warunkach, bez prawa
uczestnictwa wczeœniej w
treningu niewiele on pomóg³
Nikoli, która minimalnie spa-
li³a pierwszy skok.

- Trener ostatecznie by³ ze
mn¹, ale musia³ poœwiêciæ
wszystko, by przyjechaæ na
igrzyska. Nie dosta³ bowiem
powo³ania do kadry, co jest
dla mnie absurdalne. Nie
doœæ, ¿e jestem debiutantk¹,
to do tego jestem jedyn¹ za-
wodniczk¹ w skoku w dal, a
nie mam trenera - mówi³a
bardzo roz¿alona Nikola Ho-
rowska na ³amach Interii
Sport.

W drugiej serii kwalifikacji
mia³a ona 6,31 m. To zdecy-
dowanie za ma³o, ¿eby ma-
rzyæ o wystêpie w finale. Po
spalonym trzecim skoku
ostatecznie nasza zawod-
niczka zajê³a 27 miejsce.

Z turnieju szybko odpad³
tak¿e Cyprian Mrzyg³ód. Je-
go najlepszy rzut na od-
leg³oœæ 78,50 nie wystarczy³,
¿eby znaleŸæ siê w gronie 12
najlepszych zawodników
kwalifikacji. Ostatecznie
uplasowa³ siê on na 23 miej-
scu.

- Nie tego oczekiwałem,
przegrałem trochę z tremą,
ale jest nauka na przyszłość.
Poziom był kosmiczny w tym
roku. Nie będzie więc łatwo,
ale będę walczył – powie-
dział Cyprian Mrzygłód.

Po 24 latach Gorzów nie
ma kolejnego swojego olim-
pijskiego medalu, ale naj-
wa¿niejsze, ¿e gorzowscy
sportowcy pozostawili
dobre wra¿enie, a czwarte
miejsce Pu³awskiej i szóste
G³azunowa s¹ naprawdê
wartoœciowe i godne naj-
wy¿szego sportowego sza-
cunku.

Po powrocie w Paryża nasi
olimpijczycy zostali zapro-
szeni przez władze miasta
do magistratu. Nie tylko oni,
bo zaproszenie otrzymał
również mistrz świata w ka-
nadyjkach Alex Koliadych,
który w Paryżu nie startował
oraz klubowi trenerzy na-
szych zawodników - Marek
Zachara, Tomasz Saska,
Grzegorz Pawelski i Rafał
Krajewski.

- Gorzowianie bardzo wam
kibicowali, przeżywając
każdą chwilę, każdy start,
każdy wysiłek, który podej-
mowaliście na arenach spor-
towych. Jesteście inspiracją.
Pokazujecie, że niezależnie
od trudności i wyzwań
można osiągnąć wielkość,
jeśli tylko wierzy się w siebie
i nigdy się nie poddaje. Pa-
miętajmy, że już sam udział
w Igrzyskach Olimpijskich
jest wielkim sukcesem, któ-
rzy osiągają nieliczni – przy-
znał Jacek Wójcicki, prezy-
dent Gorzowa.

RB/MS

Pierwszy taki przypadek od 24 lat
Od 2000 roku z ka¿dych kolejnych igrzysk olimpijskich do Gorzowa trafia³ przynajmniej jeden medal.

Z gorzowskich sportowców najbliżej zdobycia olimpijskiego medalu była Anna Puławska (druga z lewej) w wyścigu kajako-
wym czwórek na 500 metrów
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- Z pocz¹tkiem lipca zosta³
pan prezesem naszego ko-
szykarskiego klubu, za-
stêpuj¹c na tym stanowisku
Krzysztofa Kielca. Spodzie-
wa³ siê pan tej nominacji?

- W klubie pracujê od blisko
oœmiu lat. Przez ostatnich kilka
lat jako wiceprezes zajmo-
wa³em siê wieloma tematami
zwi¹zanymi z dzia³alnoœci¹
klubu. Z chwil¹ odejœcia pre-
zesa Kielca pojawi³a siê pro-
pozycja cz³onków stowarzy-
szenia, ¿ebym na najbli¿sze
cztery lata zosta³ prezesem i
zgodzi³em siê na to, dziêkuj¹c
za zaufanie.  

- A jak pan trafi³ w ogóle do
klubu?

- Kiedy prezydentem miasta
zosta³ Jacek Wójcicki, w 2015
roku powo³a³ radê sportu, taki
organ doradczy, w którym siê
znalaz³em, podobnie jak tre-
ner gorzowskich koszykarek
Dariusz Maciejewski. Dobrze
nam siê wspó³pracowa³o od
pierwszego dnia i gdy pod ko-
niec 2016 roku po¿egna³em
siê ze Stal¹ Gorzów, trener
Maciejewski wyszed³ z propo-
zycj¹, ¿ebym przyszed³ do
AZS AJP.

- Pochodzi pan ze Szczeci-
na, ale w gorzowskim spor-
cie zacz¹³ pan dzia³aæ du¿o
wczeœniej. Kiedy dok³ad-
nie?

- Moja przygoda z gorzow-
skim sportem rozpoczê³a siê
od pi³ki no¿nej i GKP w 2007
roku. Pomaga³em zarz¹dowi
w ró¿nych sprawach, to by³ faj-
ny czas, bo dru¿yna awanso-
wa³a do I ligi, a potem dzielnie
w niej walczy³a. Pojawi³a siê
jednak propozycja od Stali Go-
rzów i przez kilka lat wspoma-
ga³em ten klub, odnosz¹c z
nim sporo sukcesów.
Pocz¹tkowo by³em
menad¿erem, potem cz³on-
kiem zarz¹du i wiceprezesem.
Ze Stali odszed³em po zdoby-
ciu przez dru¿ynê ostatniego
mistrzostwa Polski w 2016 ro-
ku.

- Co jest najtrudniejsze w
prowadzeniu takiego klubu
jak AZS AJP?

- Ka¿dy zapewne prezes po-
wie to samo, ¿e g³ównym za-
daniem jest zabezpieczenie
stabilnoœci finansowej klubu.

Powiem wprost, ¿e w dzisiej-
szych realiach jest to trudne
zadanie. Mo¿na stworzyæ
wizjê rozwoju, ale ¿ycie potrafi
zaskakiwaæ. Pamiêtajmy rów-
nie¿, ¿e nie rozmawiamy o klu-
bie maj¹cym tylko dru¿ynê se-
niorek, walcz¹c¹ w profesjo-
nalnej lidze. My mamy bardzo
mocno rozwiniêt¹ strukturê
szkolenia, od dzieci do najstar-
szych juniorek. Na ich dzia³al-
noœæ trzeba pozyskaæ tak¿e
zewnêtrzne œrodki, namówiæ
do ich wy³o¿enia sponsorów i
ró¿ne instytucje. To wszystko
musi byæ równie¿ logicznie po-
uk³adane, ¿eby mieæ zaufanie
œrodowiska lokalnego. 

- Dlatego wszêdzie
s³ychaæ, ¿e jest to klub dla
wszystkich, taki trochê ro-
dzinny?

- Zgadza siê. Jest on dla
dzieci i m³odzie¿y, ¿eby mia³y
gdzie graæ, uczyæ siê, kibico-
waæ. Jest to te¿ klub dla bizne-
su. Firmy wspó³pracuj¹ce z
nami maj¹ wiele korzyœci i sa-
me tego nie ukrywaj¹, a my
cieszymy siê, ¿e mo¿emy byæ
tak¹ platform¹ dla ich rozwoju
i wspó³pracy. Zwróæmy te¿
uwagê, ¿e wiele firm wspoma-
gaj¹cych nas czyni to choæby
dlatego, ¿e maj¹ satysfakcjê
ze wspierania czegoœ stupro-
centowo gorzowskiego. Dlate-
go nasz¹ grupê mecenasów
nazywamy rodzin¹ sponso-
rów.

- Dlaczego corocznie traci-
my nasze najwiêksze gwiaz-
dy i musimy szukaæ kolej-
nych utalentowanych za-
wodniczek, które potem na
nowo promujemy?

- Dysponujemy takim
bud¿etem, jakim dysponuje-
my. Nie mamy a¿ tak dobrze,
jak niektóre kluby w kraju, nie
mówi¹c ju¿ o czo³owych
dru¿ynach europejskich.
Czêsto oœrodki te posiadaj¹
bardzo mocnych sponsorów,
bywa, ¿e g³ównym ich mece-

nasem jest gmina. U nas wy-
gl¹da to inaczej. Nasz bud¿et
budujemy na kilku filarach,
jednym z nich jest wspom-
niana rodzina sponsorów,
dziêki której mamy dla za-
wodniczek dobre samocho-
dy, ³adnie mieszkania, ale
mamy te¿ zasadê nie-
przep³acania kontraktów.
Nigdy nie wydajemy wiêcej
ni¿ mamy. Oczywiœcie, mog-
libyœmy najwiêkszym na-
szym gwiazdom zapropono-
waæ podwy¿kê i to robimy,
ale szybko jesteœmy przebija-

ni przez innych, maj¹cych kil-
kukrotnie wy¿sze bud¿ety.
Proszê mi wierzyæ, zawod-
niczki s¹ czêsto chêtne u nas
pozostaæ, ale nie jesteœmy w
stanie nawet zbli¿yæ siê do
nich z ofert¹ przedstawian¹
przez europejskich potenta-
tów finansowych.

- Czyli znowu bêdziecie
wyszukiwaæ uzdolnione
Amerykanki, Australijki lub
Europejki, ogrywaæ je u sie-
bie, promowaæ w europej-
skich pucharach, a potem

bêd¹ one wyfruwaæ z go-
rzowskiego gniazda?

- Innej drogi - póki co - nie
mamy. Moglibyœmy ustabilizo-
waæ sk³ad na sprawdzonych
ju¿ zawodniczkach, ale wtedy
byœmy bili siê tylko o awans do
play-off. Id¹c obecn¹ drog¹,
ci¹gle walczymy o medale i
choæ kosztuje to nas bardzo
du¿o pracy, warto jednak dla
tych chwil radoœci podczas de-
koracji poœwiêciæ ca³y sezon
pracy.

- Czy mo¿na ju¿ mówiæ o
sportowym celu na nowy

sezon, choæ jeszcze nie
wszystkie nowe zawodnicz-
ki zosta³y oficjalnie og³oszo-
ne?

- Powoli koñczymy kompleto-
wanie sk³adu, a cel wyznaczy-
liœmy sobie tradycyjnie ambit-
ny. Chcemy siódmy rok z
rzêdu powalczyæ o strefê me-
dalow¹. Oczywiœcie, ka¿dy
ewentualnie zdobyty medal
przyjmiemy z wielk¹ radoœci¹.
Chcielibyœmy te¿ kolejny se-
zon z rzêdu wyjœæ z grupy w
rozgrywkach EuroCup Wo-
men, a potem powalczyæ o
wejœcie przynajmniej do 16
najlepszych dru¿yn na Starym
Kontynencie w tych rozgryw-
kach.  

- W Gorzowie ci¹gle ma-
rzymy o z³otym medalu?

- My w klubie równie¿ wie-
rzymy, ¿e przyjdzie taki sezon,
w którym ta karta siê odwróci
na nasz¹ korzyœæ i siêgniemy
po mistrzostwo kraju. Nie
wiem jednak, kiedy to bêdzie,
bo nasz¹ zasad¹ jest tak¿e to,
¿eby nie wywieraæ niepotrzeb-
nej presji na zespole. Dziew-
czyny maj¹ graæ, cieszyæ siê
gr¹, zostawiaæ serce na par-
kiecie, wygrywaæ, ale nie roz-
paczaæ po pora¿kach. Bawmy
siê sportem.

- Od grudnia 2023 roku
gracie w nowej hali. Jak siê
w niej czujecie, jak siê czuj¹
w niej zawodniczki?

- Zacznê od tego, ¿e bardzo
lubimy nasz¹ halê przy ulicy
Chopina i nadal z niej bêdzie-
my korzystaæ, gdy¿ bêd¹ tam
rozgrywane mecze dru¿yn
m³odzie¿owych oraz pierwszej
ligi. Natomiast bez dwóch
zdañ, na Arenê Gorzów ca³e
sportowe œrodowisko miasta
czeka³o latami, my równie¿ i
od razu powiem, ¿e szybko siê
tam zaaklimatyzowaliœmy. To
jest obiekt, w którym ju¿ otwar-
cie mo¿emy przyjmowaæ na-
szych sponsorów a przede
wszystkim dru¿yny przy-
je¿d¿aj¹ce na mecze pucha-
rowe. Wczeœniej mieliœmy ta-
kie sytuacje, ¿e widz¹c halê
przy Chopina chwalono nas
za fajny obiekt… treningowy,
ale pytano siê, gdzie bêdzie-
my grali mecz? 

- Trochê po Europie ju¿ po-
jeŸdziliœcie. Jak teraz nasz

obiekt wygl¹da na tle in-
nych?

- Powiem krótko, ¿e mo¿emy
byæ dumni. W polskiej lidze ko-
biecej to jest - w mojej ocenie -
najlepsza hala, która równie¿
na tle europejskim, tam gdzie
graj¹ kobiece dru¿yny wypada
bardzo dobrze. Je¿eli wrócimy
do Euroligi to nie musimy siê
ju¿ martwiæ o obiekt, bo ten
nasz spe³nia wszystkie wyma-
gania i to z nawi¹zk¹. Dodam
jeszcze, bo to wa¿ne, hala
przy ul. S³owiañskiej daje nam
du¿e mo¿liwoœci prowadzenia
akcji marketingowych, co jest
wa¿ne dla naszych sponso-
rów. 

- A je¿eli chodzi o sam¹
grê, to jak reagowa³y na tê
zmianê zawodniczki?

- S¹ bardzo zadowolone,
bardzo dobrze im siê w niej
gra, parkiet jest super, kosze
równie¿. Do tego bliski jest
kontakt z kibicami, œwietne
oœwietlenie. Same pozytywy.

- W poprzedniej hali, ze
wzglêdu na mocne ograni-
czenia, niewielu kibiców
mog³o ogl¹daæ mecze. W
nowym obiekcie tych miejsc
jest zdecydowanie wiêcej.
Macie jakieœ plany za-
chêcaj¹ce kibiców do
sta³ego przychodzenia na
mecze koszykarek?

- Nowa hala to nie tylko piêæ
tysiêcy miejsc na trybunach, to
równie¿ mo¿liwoœæ zaprezen-
towania wielu elementów
tworz¹cych fajne widowisko,
nie tylko sportowe. Ju¿ poka-
zaliœmy, ¿e chcemy iœæ w tym
kierunku, chcemy, ¿eby kibice
przychodz¹c na mecze mogli
zobaczyæ coœ wiêcej ni¿ tylko
grê koszykarek.  Przygotowali-
œmy równie¿ atrakcyjny pakiet
karnetów i biletów dla ka¿de-
go. Ceny s¹ zró¿nicowane ze
wzglêdu na wybór miejsc. Po-
nadto w planie mamy sporo
akcji i konkursów z nagrodami
dla kibiców oraz wiele innych
atrakcji. Mamy bardzo du¿o
m³odzie¿y na meczach, zapra-
szamy, ¿eby przychodzi³a ona
ze swoimi rodzicami i dziadka-
mi. Koszykówka to sport ro-
dzinny, a Gorzów ju¿ wielo-
krotnie pokaza³, ¿e kocha ko-
szykówkê. 

- Dziêkujê za rozmowê. 

Dziewczyny mają zostawiać serce
na parkiecie
Z Micha³em Kuglerem, prezesem AZS AJP Gorzów, rozmawia Robert Borowy

- Koszykówka to sport rodzinny, a Gorzów już wielokrotnie pokazał, że kocha koszykówkę -
mówi prezes Michał Kugler

Fo
t. 
Pi
ot
r K
ac
zm
ar
ek

Chcemy siódmy rok z rzędu
powalczyć o strefę medalową, 

a każdy zdobyty medal przyjmiemy 
z wielką radością

r  e  k  l  a  m  a
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